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DPr-BRM-II.0012.3.16.2024 

 

Protokół nr 12/XI/2024 

posiedzenia Komisji Finansów, Budżetu i Polityki Podatkowej 

Rady Miejskiej w Łodzi 

z dnia 28 listopada 2024 r. 

 

I. Obecność na posiedzeniu: 

stan Komisji   -  10 radnych 

obecnych   -  10 radnych 

oraz zaproszeni goście. 

 

Listy obecności stanowią załącznik nr 1, 2 do niniejszego protokołu. 

Zaproszenia dla radnych stanowią załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 

Zaproszenia dla gości stanowią załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 

 

II. Posiedzeniu Komisji przewodniczył: 

Przewodniczący Komisji p. Tomasz Kacprzak.  

 

III. Proponowany porządek posiedzenia: 

1. Zmiany w porządku obrad. 

2. Przyjęcie protokołów z 9. i 10. posiedzenia Komisji. 

3. Analiza projektu budżetu miasta Łodzi na 2025 rok – wydatki cz. I. 

 Biuro Aktywności Miejskiej 

 Biuro Architekta Miasta 

 Biuro ds. Zarządzania Kadrami 

 Biuro Egzekucji Administracyjnej i Windykacji  

 Biuro Energetyki i Jakości Powietrza 

 Biuro Inżyniera Miasta 

 Biuro Nadzoru Właścicielskiego  

 Biuro Promocji 

 Biuro Promocji Zatrudnienia i Obsługi Działalności Gospodarczej  

 Biuro Rady Miejskiej 
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 Biuro Rewitalizacji 

 Biuro Rozwoju Gospodarczego i Współpracy Międzynarodowej 

 Biuro Strategii Miasta  

 Centrum Administracyjne Pieczy Zastępczej  

 Centrum Świadczeń Socjalnych  

 Centrum Usług Wspólnych  

 Dom Dziecka dla Małych Dzieci  

 Łódzki Ośrodek Geodezji  

 Miejska Pracownia Urbanistyczna  

 Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej  

 Oddział ds. Bezpieczeństwa i Higieny Pracy 

 Pogotowie Opiekuńcze Nr 1  

 Powiatowy Urząd Pracy  

 Straż Miejska  

 Wydział Budżetu  

 Wydział ds. Zarządzania Projektami  

 Wydział Dysponowania Mieniem  

 Wydział Edukacji  

 Wydział Finansowy  

 Wydział Gospodarki Komunalnej  

 Wydział Informatyki 

 Wydział Księgowości  

4. Sprawy wniesione i wolne wnioski. 

 

IV. Przebieg posiedzenia i przyjęte ustalenia: 

Przewodniczący Komisji p. Tomasz Kacprzak powitał obecnych radnych  

i zaproszonych gości. Na podstawie listy obecności stwierdził quorum niezbędne  

do prowadzenia obrad i podejmowania prawomocnych uchwał i opinii.  

 

Ad. pkt. 1. Zmiany w porządku obrad. 

Przewodniczący Komisji przedstawił proponowany porządek posiedzenia. Zapytał,  

czy są jakieś uwagi do porządku obrad Komisji. 

 



3 

 

Nikt się nie zgłosił. 

 

W związku z brakiem uwag przewodniczący Komisji przeszedł do procedowania 

zaproponowanego porządku obrad.  

 

Ad. pkt. 2. Przyjęcie protokołów z 9. i 10. posiedzenia Komisji. 

Przewodniczący Komisji p. Tomasz Kacprzak zapytał, czy do protokołów  

z 9. i 10. posiedzenia Komisji są jakieś uwagi. 

 

Nikt nie wniósł uwag.  

 

W związku z brakiem uwag, Przewodniczący Komisji przeszedł do głosowania  

nad przyjęciem protokołów z 9. i 10. posiedzenia Komisji. 

 

Przewodniczący Komisji poddał protokoły z 9. i 10. posiedzenia Komisji pod 

głosowanie.  

Komisja w głosowaniu przy 5 głosach „za”, braku głosów „przeciw” i 

„wstrzymujących się” przyjęła protokoły z 9. i 10. posiedzenia Komisji. 

 

Ad. pkt. 3. Analiza projektu budżetu miasta Łodzi na 2025 rok – wydatki cz. I. 

 Biuro Aktywności Miejskiej 

 Biuro Architekta Miasta 

 Biuro ds. Zarządzania Kadrami 

 Biuro Egzekucji Administracyjnej i Windykacji  

 Biuro Energetyki i Jakości Powietrza 

 Biuro Inżyniera Miasta 

 Biuro Nadzoru Właścicielskiego  

 Biuro Promocji 

 Biuro Promocji Zatrudnienia i Obsługi Działalności Gospodarczej  

 Biuro Rady Miejskiej 

 Biuro Rewitalizacji 

 Biuro Rozwoju Gospodarczego i Współpracy Międzynarodowej 

 Biuro Strategii Miasta  
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 Centrum Administracyjne Pieczy Zastępczej  

 Centrum Świadczeń Socjalnych  

 Centrum Usług Wspólnych  

 Dom Dziecka dla Małych Dzieci  

 Łódzki Ośrodek Geodezji  

 Miejska Pracownia Urbanistyczna  

 Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej  

 Oddział ds. Bezpieczeństwa i Higieny Pracy 

 Pogotowie Opiekuńcze Nr 1  

 Powiatowy Urząd Pracy  

 Straż Miejska  

 Wydział Budżetu  

 Wydział ds. Zarządzania Projektami  

 Wydział Dysponowania Mieniem  

 Wydział Edukacji  

 Wydział Finansowy  

 Wydział Gospodarki Komunalnej  

 Wydział Informatyki 

 Wydział Księgowości  

 

Projekt budżetu miasta Łodzi na 2025 rok znajduje się na stronie UMŁ, w 

zakładce: https://bip.uml.lodz.pl/miasto/budzet-miasta/ 

 

Przewodniczący Komisji p. Tomasz Kacprzak poprosił radnych o pytania do 

poszczególnych biur i wydziałów. 

 

 Biuro Aktywności Miejskiej  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jak procentowo wydatki Biura 

Aktywności Miejskiej kształtują się w stosunku do bieżącego roku? 

Dyrektor Biura Aktywności Miejskiej p. Katarzyna Dyzio: w tym momencie jest to 

kwota 4 476 132 zł. Wzrost kwotowy jest w zakresie wydatków dotyczących 

utrzymania rad osiedli. Wynika to z uchwały Rady Miejskiej w Łodzi w sprawie zasad 

przyznawania środków finansowych przeznaczonych na realizację zadań jednostek 

https://bip.uml.lodz.pl/miasto/budzet-miasta/
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pomocniczych Miasta Łodzi – osiedli i z przelicznika na mieszkańca, który jest 

mnożony przez stopień inflacji. W roku bieżącym wynosił 2,37, obecnie 2,47, co 

kwotowo wygląda w tym roku 2 688 486 zł. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ile wynosił w tym roku cały 

budżet po zmianach w zakresie wydatków BAM?  

Skarbnik Miasta Łodzi p. Krzysztof Mączkowski: Biuro Aktywności Miejskiej str. 

137 – 6 377 289 zł.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czyli o 2 000 000 zł mniej.  

Dyrektor Biura Aktywności Miejskiej p. Katarzyna Dyzio: dodam, że ta kwota jest 

związana z wyborami do rad osiedli, która była zabezpieczona właśnie w wysokości 

2 000 000 zł. Poza tym w zakresie kwot na zadania tzw. społeczne są drobne korekty 

między zadaniami, natomiast one nie odbiegają od tego roku.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: mam pytanie 

w zakresie opłat z tytułu energii elektrycznej. Z czego wynikają takie drastyczne 

różnice jeśli chodzi o Radę Osiedla Chojny, gdzie zaplanowano – 12 000 zł, a całość 

dla wszystkich rad osiedli – 27 000 zł.  

Dyrektor Biura Aktywności Miejskiej p. Katarzyna Dyzio: wynika to z tego z jakich 

pomieszczeń w jakich budynkach korzystają rady osiedli. Jest to kwota 

zabezpieczona w WPF w związku z umowami na energetykę. Na osiedlu Chojny taką 

kwotę trzeba zabezpieczyć.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: czy państwo 

podejmowali działania zmierzające do zmiany siedziby tej rady? 

Dyrektor Biura Aktywności Miejskiej p. Katarzyna Dyzio: to są decyzje 

bezpośrednio rady osiedla. Jeśli rada osiedla chce zmienić lokalizację, my takie 

działania wspieramy. Decyzję zostawiamy radzie osiedla.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: czy państwo 

podejmujecie działania, aby te koszty zmniejszyć? 

Dyrektor Biura Aktywności Miejskiej p. Katarzyna Dyzio: obecnie trwa procedura 

konstytuowania się rad osiedli. Z nowymi radami osiedli będziemy się spotykać na 

szkoleniach, omawiać sytuację i być może nowe składy rad osiedli będą takie 

decyzje podejmować. My dążymy do tego, aby koszty były w miarę podobne.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: różnice w 

kosztach są duże więc powinniście państwo wspierać rady osiedli w ich staraniach.  
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Dyrektor Biura Aktywności Miejskiej p. Katarzyna Dyzio: tak, ale są również rady 

osiedla, które nie chcą zmieniać siedzib.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: ja nie mówię 

tylko o siedzibach. Może trzeba podejmować inne inwestycje, które zmniejszą koszty 

utrzymania siedzib rad osiedli. Mówię w kontekście energii elektrycznej.  

Dyrektor Biura Aktywności Miejskiej p. Katarzyna Dyzio: tak, będziemy 

podejmowali takie działania.  

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: mam prośbę, abyśmy 

otrzymali informację nt. kosztów zużycia energii elektrycznej w poszczególnych 

radach osiedli.  

 

 Biuro Architekta Miasta  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jak procentowo wydatki Biura 

Architekta Miasta kształtują się w stosunku do bieżącego roku? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: budżet 

całościowy mamy w kwocie 9 000 000 zł.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: dofinansowanie na roboty 

budowlane 5 000 000 zł. Jaka kwota była poprzednio? W jakim momencie planuje 

pani tę kwotę rozdysponować? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: jest to kwota 

na dotację. Jest to zadanie jednoroczne i musi być wykonane do końca 2025 r.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czy jest szansa na 

zwiększenie tej kwoty? Tak bywało w latach poprzednich i dzięki temu można było 

przeznaczać większe sumy na remonty.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: w chwili 

obecnej jesteśmy na etapie sprawdzania pierwszych wniosków. Dwie sesje temu 

Rada Miejska w Łodzi podjęła uchwałę dającą możliwość składania wniosków 

ponownie, ponieważ wniosków na 2025 r. nie wpłynęło zbyt wiele, zatem do 15 

grudnia br. mamy kolejne nabory i wtedy będziemy rozdysponowywać tę kwotę. Na 

tę chwilę nie możemy zaplanować nic więcej, ponad kwotę zaprojektowaną w 

budżetu na 2025 r., tj. 5 000 000 zł.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: działalność edukacyjna w 

zakresie wiedzy o łódzkim dziedzictwie kulturowym – 45 000 zł. Na co będą 

przeznaczone te pieniądze? 
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Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: w tej kwocie 

mieszczą się materiały do działalności edukacyjnej.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jakie to materiały? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: w Lapidarium 

Detalu Łódzkiego robimy warsztaty dla dzieci i młodzieży. M.in. organizowane są tam 

spotkania w trakcie półkolonii letnich i zimowych. Wykonujemy także puzzle, klocki, 

organizujemy warsztaty dla dzieci. Naszym celem jest to, aby jak najbardziej 

promować kulturowe dziedzictwo Łodzi. W ostatnim czasie przygotowaliśmy dla 

dzieci publikację o historii tworzenia Łodzi, teraz przygotowujemy kolejną książkę. 

Bardzo dużo czasu poświęcamy promowaniu historii Łodzi. Łódź stara się o wpis na 

listę Światowego Dziedzictwa UNESCO. Dlatego opracowujemy materiały w tym 

temacie, wysłaliśmy także wnioski do Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: program działań 

konserwatorskich – 2 000 zł. Na co będą przeznaczone te pieniądze? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: ta kwota 

wynika z naszych dotychczasowych wydatków w tym zakresie. Co roku staramy się 

kupić opracowania naukowe, konserwatorskie, teraz również opracowania dotyczące 

zmian klimatu.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ile takich opracowań kupi pani 

za tę kwotę? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: myślę, że 

około 15 – 17 pozycji książkowych.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: prowadzenie ewidencji dóbr 

kultury – 50 000 zł.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: Prezydent 

Miasta Łodzi prowadzi Gminną Ewidencję Zabytków, co jest przyjmowane 

zarządzeniem – zgodnie z ustawą o ochronie zabytków i opiece nad zabytkami. 

50 000 zł wydajemy na karty ewidencyjne zabytków, tzn. rozpoznajemy zabytki, 

których bazę staramy się powiększać każdego roku, po to, aby mieć bardzo 

precyzyjną wiedzę na temat kulturowego dziedzictwa Łodzi.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: renowacje, prace 

konserwatorskie obiektów zabytkowych – 121 000 zł.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: są to 

pieniądze, które m.in. wydajemy na utrzymanie Lapidarium Detalu. Bardzo jesteśmy 
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otwarci na to, aby pozyskiwać cenne elementy wystroju obiektów zabytkowych, czy 

też elementów zagospodarowania przestrzennego. Poddajemy je sukcesywnie 

pracom konserwatorskim, restauratorskim. Naszym ostatnim ważnym etapem jest 

poszerzenie Lapidarium Detalu o miejsca wystawiennicze na piętrze pod adresem 

Kościuszki 19, gdzie staramy się wyeksponować elementy, które mamy w archiwum.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: udzielenie dotacji 

podmiotowych dla instytucji kultury. Tutaj jest wskazana instytucja pn. inLodz21 – 

2 300 000 zł. Na co te środki mają być przeznaczone? Od lat obserwuję tę instytucję, 

w niej nie za bardzo cokolwiek się dzieje, oprócz tego, że przeznaczamy kolejne 

środki, a efektów brak.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: jest to kwota 

przeznaczona na utrzymanie i wynagrodzenia oraz na działalność merytoryczną. O 

szczegóły poproszę dyrekcję inLodz21.  

Zastępca dyrektora instytucji kultury inLodz21 p. Karolina Karolak: dotacja 

przeznaczana jest na utrzymanie budynku, tj. kamienicy przy ul. Włókienniczej 11, są 

to koszty - zużycie materiałów i energii na poziomie 386 000 zł, usługi prawne i 

pozostałe, zatrudniamy prawników, informatyków, wynagrodzenia osobowe oraz 

podstawowe pozycje na rzecz pracowników – świadczenia urlopowe, podróże 

służbowe, szkolenia itp.  

W tym roku, do tego momentu odbyło się ponad 100 wydarzeń w kamienicy. Dziś 

mamy kolejny wernisaż.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jakie wernisaże planowane są 

na przyszły rok? 

Zastępca dyrektora instytucji kultury inLodz21 p. Karolina Karolak: jedną z 

głównych wystaw jest Ucząc się od Łodzi II. Pierwsza edycja miała miejsce w tym 

roku i pokazywała szeroko rewitalizację ulicy Włókienniczej, jej historię, wspomnienia 

mieszkańców dawnych ulic Kamiennej i Włókienniczej w postaci archiwum historii 

mówionej. W przyszłym roku planujemy, aby ta edycja dotyczącą rewitalizacji parku 

Staromiejskiego, zaginionego kwartału i osiedla Bałuty IV. była wystawą przekrojową 

pokazująca nie tylko historię, ale także projekty artystyczne i socjologiczne. Na 

pewno więc pojawi się znów takie archiwum. Podejmujemy szereg działań 

edukacyjnych – nawiązaliśmy współpracę z Domem Architekta w Brnie i wspólnie 

będziemy chcieli dokonać wymiany doświadczeń.  
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Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: proszę o informację w wersji 

pisemnej. Proszę o odpowiedź na pytanie – jak to się kształtuje w porównaniu z 

budżetem tegorocznym.  

Zastępca dyrektora instytucji kultury inLodz21 p. Karolina Karolak: kwota jest 

na tym samym poziome 2 300 000 zł.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: organizacja konkursów 

architektonicznych – 95 000 zł.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: konkursy 

architektoniczne staramy się organizować do końca października, aby można było 

również przemyśleć, czy będziemy kontynuować te działania w następnym roku. W 

tej kwocie przewidziano pieniądze na nagrody za pierwsze miejsca, ale także dla 

osób wyróżnionych oraz całą organizację tych wydarzeń.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jaka kwota jest przewidziana 

na wynagrodzenia dla sędziów? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: dziś tego nie 

wiemy. Będziemy przeprowadzać analizę rynku.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: poproszę o informację 

pisemną – jaka kwota została przeznaczona na wynagrodzenia dla sędziów.  

Realizacja zadań wynikających ze Strategii przestrzennej rozwoju Łodzi – 330 000 zł.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: są to środki 

finansowe, które przewidujemy do realizacji Gminnego Programu Opieki nad 

Zabytkami czy Przestrzennego Rozwoju Łodzi. W uchwałach podjętych przez 

państwa radnych wymienia się również Biuro Architekta Miasta. My przygotowujemy 

wystawę, konkurs fotograficzny organizowany od kilkunastu lat. Co dwa lata 

organizujemy wydawnictwo, gdzie pokazujemy zdjęcia przesłane w ramach tego 

konkursu. W tym roku, od poniedziałku mamy podjęte działania związane z dyskusją 

publiczną oraz zapoznanie się z projektem parku kulturowego i w ramach tego 

projektu, jeśli już uchwalimy uchwałę o parku kulturowym, co przewidujemy w I 

kwartale, przewidujemy rozpoczęcie prac nad stworzeniem dokumentu dotyczącego 

planowania parku kulturowego. Do parku chcemy dodać księgę standardów, która 

pomoże osobom mającym działalność gospodarczą lub związanych z obszarem 

parku kulturowego na to, aby bardziej zrozumieć zapisy uchwały o parku kulturowym. 

Chcemy pomóc osobom najbardziej zainteresowanym w zobrazowaniu tych zapisów.  
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Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: różne wydatki związane z 

bieżącą działalnością BAM – 10 600 zł, zakup materiałów, wyposażenie biura, koszty 

postępowań.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: każdego roku 

taka kwota jest przez nas zabezpieczana. Dotyczyć ona może opłat sądowych, 

administracyjnych, ale również wydawnictw druków wielkoformatowych, które nie są 

możliwe do wykonania w Urzędzie, czy zakup materiałów, które są potrzebne do 

zorganizowania warsztatów.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ale pieniądze na warsztaty już 

były omawiane w innych pozycjach.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: pieniądze na 

warsztaty o których teraz mówimy mogą dotyczyć np. spotkań z uczniami szkół w 

Lapidarium Detalu.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: realizacja projektów 

współfinansowanych z środków z Unii Europejskiej 83 725 zł.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: projekt 

europejski, który robimy wspólnie z … jako jednym z partnerów Polski i Politechniką 

Lubelską, a także z innymi krajami, Włochy, Chorwacja. Program ma na celu 

wypracowanie zasad, które powinny spełnić Miasta, aby móc rewitalizować podwórka 

w zabetonowanych centrach. Nie dotyczy to tylko Polski, ale również innych, mocno 

zurbanizowanych krajów europejskich o charakterze historycznym. Łódź odpowiada 

za projekt dotyczący łapania wody, czyli hydrologię. Inne miasta odpowiadają za 

kwestię zieleni, zacieniania lub np. sprawy związane ze zmianą klimatu w aspekcie 

odbetonowywania podwórek. Będzie przygotowana księga dobrych praktyk, aby do 

sprawy można było podejść w sposób globalny. W wydatkach majątkowych ujęte są 

środki, które przeznaczamy stricte na realizację tego projektu, czyli na koszty 

wykonania projektu koncepcyjnego.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: 80 000 zł to tylko koszty 

osobowe? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: projekt jest 

podzielony np. na wyjazdy czy spotkania grup, które go realizują. Jedną z tych części 

są koszty personelu ekspertyz, bo my hydrologią się nie zajmujemy.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jeśli chodzi o wydatki 

majątkowe, na co przeznaczone będzie 305 661 zł w ramach tego projektu? 
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Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: są to koszty 

wykonania projektu. I to nie będzie 305 661 zł, tylko pieniędzy będzie więcej, 

ponieważ w 2026 r. jeszcze mamy zapisane w naszym projekcie unijnym 

dokończenie tego projektu. A na 2025 r. mamy 305 661 zł na projekt, na 

przygotowanie prac, na zdjęcie betonowej warstwy i na zorganizowanie podwórka na 

miarę XXI wieku, czyli wprowadzenie zieleni, wody.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czy to podwórko zostało 

wytypowane? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: tak, jest to 

podwórko przy ul. Traugutta 8.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: w których 

pozycjach budżetu BAM ujęte są wydatki związane z zabytkami wpisanymi do 

Rejestru, zgodnie z którym prowadzą państwo działania nadzorcze w celu 

utrzymania tych zabytków w należytym stanie? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: kompetencje 

w zakresie ochrony zabytków zostały miastu zabrane. My w tym zakresie nie mamy 

żadnych kompetencji. Właściwą osobą jest wojewódzki konserwator zabytków, a my 

jako miasto robimy wszystko, aby zabytkami się zajmować. Dlatego np. jest Gminny 

Program Opieki nad Zabytkami.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: czy państwo 

w ramach współpracy z Wojewódzkim Konserwatorem Ochrony Zabytków 

podejmujecie np. działania informujące o zaniedbanych obiektach zabytkowych? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: jeśli takie 

sytuacje są, wtedy informujemy.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: jak wygląda 

kwestia zabezpieczenia wydatków na ochronę obiektów zabytkowych w związku z 

budową tunelu? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: to nie jest 

zadanie Miasta.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: ale my 

jesteśmy właścicielami.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: to nie jest 

zadanie Miasta.  
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Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Łodzi p. Krzysztof Stasiak: dlaczego 

Biuro Architekta Miasta w tegorocznym budżecie nie ma dochodów? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: my nigdy nie 

mamy dochodów, ewentualnie takie mogą się pojawić w momencie zwrotu VAT-u.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: w jakim trybie zostało 

wyłonione podwórko przy ul. Traugutta 8? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: my 

dokonywaliśmy analizy wielu podwórek pod różnym kątem. Dokonaliśmy przeglądu 

co najmniej 8 podwórek. To są podwórka, które muszą być w całości gminne, nie 

mogą być zbyt duże - również z uwagi na koszty, wybraliśmy podwórko całe 

zabetonowane. Nie było w tej sprawie konkursu, była to analiza pracowników BAM. 

Mamy bogate materiały w sprawie przeprowadzonych prac i analiz.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: proszę o przesłanie tych 

materiałów.  

Radna p. Izabela Kaczmarska: czy są zaplanowane pieniądze na remont willi 

Ludwika Anstadta w celu przywrócenia jej do stanu sprzed dewastacji. Pytanie to 

rozciągam na inne obiekty, które są w sposób świadomy lub mniej świadomy 

zaniedbywane. Czy państwo robicie jakąś analizę, gdzie są te pieniądze, które będą 

służyły wykorzystywaniu tych budynków w dobrym stanie technicznym? Gdzie są 

pieniądze na ratowanie zabytków, gdzie możemy je zobaczyć? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: my, w Biurze 

Architekta Miasta nie posiadamy takich pieniędzy. W BAM posiadamy pieniądze na 

dotacje dl budynków, ale niebędących własnością Miasta. Jeśli chodzi o budynki, o 

które pani pyta, to każdy budynek ma swojego zarządcę i BAM się tym nie zajmuje. 

Jest to Zarząd Lokali Miejskich.  

Radny p. Krzysztof Makowski: czy jest możliwość zgłoszenia takiego obiektu do 

rządowego programu ochrony zabytków.  

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: tak, ten 

program był, my zgłaszaliśmy bardzo dużo obiektów, a dostaliśmy tylko kilka. 

Przydział pieniędzy z rządowego programu nie zależy od Miasta.  

Radny p. Krzysztof Makowski: kto zgłasza te obiekty? 

Zastępca Dyrektora Biura Architekta Miasta p. Beata Konieczniak: jest platforma 

ogólnourzędowa, która zgłasza propozycje, ale jest to w ramach całego Urzędu.  
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 Biuro ds. Zarządzania Kadrami  

Radny p. Piotr Frątczak: czy kwota 1 000 zł na podnoszenie kwalifikacji 

zawodowych pracowników UMŁ nie jest zbyt niska? 

Dyrektor Biura ds. Zarządzania Kadrami p. Beata Buczyńska – Łukasik: kwota 

1 000 zł jest w Wydziale Zarządzania Kryzysowego i Bezpieczeństwa, gdzie 

zabezpieczamy ją na podnoszenie kwalifikacji zawodowych pracowników, które 

związane są z tematyką pracy. A jeśli pracownicy będą potrzebowali korzystać ze 

szkoleń z innego obszaru, to wtedy mamy środki w innym zadaniu.  

 

 Biuro Egzekucji Administracyjnej i Windykacji  

Pytań nie zgłoszono.  

 

 Biuro Energetyki i Jakości Powietrza  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jak procentowo kształtują się 

wydatki Biura w porównaniu do roku poprzedniego.  

Dyrektor Biura Energetyki i Jakości Powietrza p. Grzegorz Leszczyk: w zeszłym 

roku na początku w budżecie mieliśmy nierozdysponowaną kwotę na zakup energii 

na wszystkie szkoły. Jeśli chodzi o ostateczną wersję budżetu, to będzie ona 

porównywalna z bieżącym rokiem, a w zasadzie te same kwoty, ponieważ zmian 

zwiększających nie było poza uruchomieniem punktu konsultacyjnego Programu 

Czyste Powietrze, ponieważ tam co roku z łódzkim funduszem podpisujemy aneks i 

przeznaczamy dodatkowe 135 000 zł. W tej chwili będziemy mieli oszczędności 

związane z zakupem energii elektrycznej, ponieważ mieliśmy tak rozdysponowane 

środki na wszystkie jednostki i rezerwę, że takie oszczędności powstały. Wydatki 

majątkowe str. 274, tutaj też były różnice w stosunku do poprzedniego roku. W 

budynkach użyteczności publicznej planowane mamy tylko 1 000 000 zł. W zeszłym 

roku ta kwota była znacznie wyższa. W pierwotnym budżecie wyniosła około 

8 000 000 zł. Wtedy mieliśmy pozyskane środki zewnętrzne na realizację paneli 

fotowoltaicznych. W tej chwili jest 1 000 000 zł, ale złożyliśmy wniosek o 

dofinansowanie w ramach KPO na termomodernizację czterech szkół.  

 

 Biuro Inżyniera Miasta  

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: czy pojawią się nowe tablice 

informujące kierowców o ruchu na terenie Miasta? 
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Z uwagi na nieobecność przedstawiciela BIM, odpowiedź na pytanie nie została 

udzielona.  

 

 Biuro Nadzoru Właścicielskiego  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: proszę o porównanie 

wydatków planowanych na 2025 r. i tegorocznych.  

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: jeśli chodzi o 

wydatki w powiecie, najwięcej wydatków bieżących mamy w części dotyczącej dopłat 

do spółek. Ten rok został zamknięty kwotą 46 190 539 zł. Planowaną na przyszły rok 

mamy kwotę 16 100 000 zł.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: skąd taka różnica? 

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: kwota 46 190 539 

zł to budżet po zmianach. Jeśli spojrzymy na budżet planowany na początku 2024 r., 

to była kwota 10 163 481 zł. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: skąd taka różnica? Nie jest to 

kwota o 5 czy 10% wyższa.  

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: kwota zwiększeń 

wynika z potrzeb spółek i możliwości budżetu Miasta.  

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: poprosimy pana Skarbnika o 

szczegóły.  

Skarbnik Miasta Łodzi p. Krzysztof Mączkowski: jeśli chodzi o pokrywanie strat, to 

uzasadnieniem do pokrywania środków są także decyzje zgromadzenia wspólników 

dotyczące pokrywania strat za rok ubiegły. W tym momencie jesteśmy dopiero przed 

tym etapem i dopiero jak będzie uchwała zgromadzenia wspólników dotycząca 

ewentualnego pokrycia strat za rok 2023, to będzie uzasadnienie do tego, aby na 

poszczególnych pozycjach zwiększać środki. Jeśli chodzi o pokrywanie strat w 

spółkach z udziałem Miasta, to chcę zwrócić uwagę, że od roku ubiegłego mamy w 

związku z tym stworzoną rezerwę celową na tego typu sytuacje. Ona jest w 

wysokości 10 000 000 zł i ta rezerwa jest zapisana w Wydziale Budżetu.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czy ta rezerwa nie jest za 

mała? Jeśli planujemy w budżecie 10 000 000 zł, po zmianach budżet wynosi 

46 000 000 zł, to nawet jak pan skarbnik zabezpiecza 10 000 000 zł w rezerwie, to 

wydaje się jednak zbyt mało – mając wiedzę jaka jest sytuacja w spółkach.  
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Skarbnik Miasta Łodzi p. Krzysztof Mączkowski: nie można wykluczyć, że trzeba 

będzie poszukiwać dodatkowych środków.  

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: jeśli chodzi o rok 

przyszły, to poza 16 000 000 zł, które są wpisane do projektu budżetu, to patrząc na 

potrzeby spółek, które zgłaszane są zawsze przy projekcie budżetu, to dodatkowe 

środki mogą być na około 22 000 000 zł, więc kwota 46 000 000 zł jest wyjątkowa; w 

roku 2025 planujemy mniejsze wydatki na pokrycie strat.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: mam nadzieję, że plany się 

sprawdzą, ponieważ w tamtym roku była podobna sytuacja. Planowaliśmy 

10 000 000 zł a wyszło 46 000 000 zł, teraz planujemy 16 000 000 zł a może być 

jeszcze więcej.  

Skarbnik Miasta Łodzi p. Krzysztof Mączkowski: 10 000 000 zł to była rezerwa.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: pani dyrektor powiedziała, że 

te środki były zapisane w projekcie budżetu, a po zmianach wyszło 46 000 000 zł.  

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: jeśli chodzi o 

dopłaty, to w tym roku zwiększył nam Bionanopark, ponieważ przesunęły nam się 

transakcje zmiany struktury właścicielskiej, których w tym roku w ogóle nie 

planowaliśmy.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: zapytał o wydatki majątkowe 

Biura Nadzoru Właścicielskiego.  

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: wydatki majątkowe 

przewidziane są wyłącznie na podwyższenie kapitału spółek. Generalnie są one ujęte 

w Wieloletniej Prognozie Finansowej (strona 275). Planowane wydatki na 2025 r. to 

111 089 516 zł w porównaniu z rokiem bieżącym, w tym roku mamy kwotę 126 910 

781 zł.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: 126 000 000 zł to kwota już po 

zmianach? 

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: w tym roku nie 

robione były zmiany na wydatkach majątkowych.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czyli tutaj kwota maleje? 

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: tak maleje.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czym jest to spowodowane? 

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: spowodowane jest 

to tym, że mniejsza jest kwota na podwyższenie kapitału TBS. Kapitał w TBS 
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podwyższamy na realizację budownictwa mieszkaniowego i jest to skorelowane z 

harmonogramem realizacji inwestycji przez WTBS z środkami, które otrzymujemy z 

Funduszu Dopłat na realizuję zadań wspólnie z WTBS. Generalnie w niektórych 

pozycjach spada, dlatego że jeżeli są wykupywane obligacje, to wiadomo że kwota 

główna do spłaty zmniejsza się więc dokapitalizowanie też spada.  

Radna p. Izabela Kaczmarska: jestem zaniepokojona faktem, że bardzo dużo ludzi 

dopłaca do spółek miejskich. Dlaczego nadzór właścicielski nie prowadzi analiz 

kosztów poszczególnych spółek, dlaczego się nie interesuje strukturą tych spółek i 

dlaczego nie bierzemy pod uwagę optymalizacji związanej z działalnością spółek? 

Jestem krótko radną, ale generalnie patrząc na te cyfry, patrząc na kwotę zadłużania 

Miasta rok w rok czuję się niezmierna zaniepokojona jako mieszkanka Łodzi, jako 

osoba patrząca na te gigantyczne cyfry. Pani dyrektor wie, że ostatnio wykonywałam 

kontrole Zoo, która mi była utrudniana – o czym wszyscy wiemy i do dzisiaj pan 

prezes Goss nie chce mi wydać załączników związanych z punktem Promocja 

eventu organizowanego przez zewnętrzną firmę. Patrząc na te kwoty i wydatki 

uważam, że nadzór właścicielski powinien prowadzić bardzo dokładną analitykę i 

rozliczać spółki miejskie z dysponowania pieniędzmi publicznymi. Co państwo, jako 

nadzór właścicielski, robicie w kwestii analizy wszystkiego co się dzieje. Państwo 

wiecie, że ja kolejny tydzień czekam na jeden aneks, na to aby się dowiedzieć, ile 

miasto Łódź, czyli my wszyscy podatnicy będziemy płacić na promocję Parku miliona 

świateł. To jest niewiarygodne, aby organ nadzoru właścicielskiego takiego 

dokumentu nie posiadał i nie panował nad wydatkami, nad umowami, nad strukturą, 

która bardzo często pokazuje, że jest wręcz patologiczna.  

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: ja bym sugerował, aby nie 

używać takich słów jak patologia. Mamy koszty, mamy wydatki które realizujemy. Nie 

używajmy takich ozdobników jak patologiczny, bo równie dobrze ktoś z nas mógłby 

powiedzieć, że pani radna jest patologiczna, bo nie ma żadnych argumentów tylko 

obraża. A nie używamy wobec siebie takich słów. Jest pytanie kieruję do pani 

dyrektor i ja udzielę głosu pani dyrektor.  

Radna p. Izabela Kaczmarska: ja chcę się dowiedzieć dlaczego nie mam wglądu do 

dokumentów? 

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: jeśli chodzi o 

działalność Biura, nie zgodzę się ze stwierdzeniem, że nie prowadzimy analizy 

kondycji spółek. naszym zadaniem jest analiza przychodów, kosztów spółek. 
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Zgłaszane są również wnioski o prowadzenie optymalizacji kosztów, spotkania są 

robione ze spółkami więc my na bieżąco mamy wgląd. Nie jesteśmy od tego, aby 

analizować każdą umowę. Od tego – jak już pani radnej mówiłam – jest zarząd 

spółki, jest rada nadzorcza nad tym, ale nie Biuro nadzoru Właścicielskiego, które 

jest zgromadzeniem wspólników. My nie jesteśmy od tego, aby analizować 

poszczególne umowy spółek, bo gdybyśmy mieli to robić, to niepotrzebne byłyby 

kompetencje ani zarządu, ani rad. My nie prowadzimy spółek. My, w imieniu pani 

prezydent, prowadzimy nadzór nad funkcjonowaniem poszczególnych podmiotów. 

Każdy ma swoje kompetencje w tym zakresie. Jeśli chodzi o kondycję spółek, to 

chciałabym zauważyć, że jeśli chodzi o wyniki za 2023 r. przykłady spółek, które 

generują straty i do których dopłacamy: wynik Portu Lotniczego za 2023 r. był minus 

40 000 000 zł. To, co spółka robi, czyli działania zarządu powodują, ze strata 

zmniejszy się do minus 34 000 000 zł. Generalnie działania zarządów spółek są 

monitorowane i przynoszą efekty. Z tym że każda z tych spółek do których 

dopłacamy obarczona została zadaniami własnymi gminy. Jeśli chodzi o Miejską 

Arenę Kultury i Sportu, to miasto wydzierżawiło spółce stadiony, które nie są w stanie 

zbilansować się. Tutaj więc, przy analizie i przy podejściu do spółek, które generują 

straty, trzeba patrzeć globalnie, a nie analizować tylko i wyłącznie poszczególne 

umowy, które są jednym z elementów wpływających na wyniki spółek.  

Radny p. Mateusz Walasek: ja muszę zareagować, ponieważ mogą słuchać tego 

mieszkańcy i mogą odnieść wrażenie, że niektóre wypowiedzi przechodzą bez 

komentarza. Nie można mówić o gigantycznych cyfrach. Ja bym raczej sugerował, 

aby zwrócić uwagę na liczny. Cyfra to jedynie znak graficzny za pomocą którego 

zapisujemy liczny. Cyfr mamy w systemie stosowanym w Polsce 10 i nie ma żadnych 

innych cyfr gigantycznych. Jeśli się wypowiadamy, jeśli kogoś prostujemy, to 

prosiłbym aby wypowiadać się merytorycznie. Sensem tego czym się zajmujemy są 

liczby.  

Radna p. Izabela Kaczmarska: pan radny Walasek absolutnie się starał, aby 

odwrócić uwagę od kwot, natomiast ja będę drążyła temat dalej. Chciałabym się 

dowiedzieć jak ta kwestia wygląda globalnie. Pani powiedziała, że obserwujecie 

tendencję spadkowa jeśli chodzi o dopłaty. Jeśli mamy do czynienia z zarządem, 

który unika udzielenie wyjaśnień radnym, nie pokazuje dokumentów, jeśli mamy do 

czynienia z sytuacją, kiedy pieniądze publiczne służą promocji jakiejś firmy, ja 

absolutnie nie widzę możliwości, aby te kwoty były ukrywane przed mieszkańcami, 
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przed nami. Dlaczego nie ma możliwości otrzymywania takiej informacji. Jest to 

ocena działalności zarządu przez pryzmat podejmowania drobnych decyzji.  

Jaka jest kontrola faktyczna nad działaniami, które – w mojej ocenie – są 

patologiczne. Nie ma zgody Miasta na to, aby z pieniędzy publicznych była robiona 

promocja jednej, a nie drugiej firmy. Mam na myśli firmę Multidecor. Należałoby 

ogłosić, że firmy łódzkie i pozałódzkie, a Multidecor nie jest z Łodzi, będą dostawać 

od Miasta pieniądze na promocję. Doprowadzimy do takiej sytuacji, że nie pokazuje 

się radnym, nie pokazuje się nadzorowi tych umów, a w takich umowach, oprócz tych 

zapisów, są jeszcze kwoty, które pokazują, że zarząd spółek decyduje się na to, aby 

promować tę, a nie inną formę. Proponuję, aby wszystkie łódzkie firmy zaczęły być 

promowane.  

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: my nie jesteśmy 

od oceny postępowania czy zachowania zarządu spółki. Każda ze spółek ma 

regulamin zamówień publicznych i jeśli są one poniżej progów ustawowych, to mają 

regulaminy wewnętrzne. Nie sądzę, aby zarządy pomijały przepisy prawa przy 

wyborze firm. Każdy z tych zarządów ponosi odpowiedzialność.  

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: czy stwierdziła pani 

nieprawidłowości w spółkach w sprawach związanych z zamówieniami.  

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: nie weryfikuję 

wszystkich spółek. Wyrywkowo chodzimy na kontrolę. Ostatnio byliśmy na kontroli w 

jednej ze spółek i okazało się, że pewne rzeczy były niedopracowane i spółka ma to 

uzupełnić i w przyszłości unikać takich błędów. Nie jesteśmy w stanie każdego detalu 

sprawdzić, dlatego mamy radę nadzorczą i jeśli potrzebujemy to zgłaszamy się do 

rad nadzorczych, bo one mają bezpośredni nadzór nad spółką. Rada ma szybszy 

dostęp do zarządu i do dokumentów, które są w spółce.  

Radny p. Kosma Nykiel poprosił o przedstawienie szczegółów dotyczących 

przeznaczenia kwot jeśli chodzi o wydatki inwestycyjne w spółkach: Miejskiego 

Przedsiębiorstwa Komunikacyjnego, Miejskiego Ogrodu Zoologicznego, Lotniska im. 

Reymonta. W temacie WTBS – które projekty będą realizowane, które adresy, ile 

mieszkań ma być? 

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: środki zapisane w 

WPF na przyszły rok: Łódzki Tramwaj Regionalny – 3 568 000 zł – wykup obligacji, 

które spółka wyemitowała w 2009 r. na realizację tego projektu. To zadanie kończy 

się w 2030 r. Następna kwota 25 410 169 zł – dokapitalizowanie MPK. Jest to kwota 
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na pokrycie części rekompensaty, którą Miasto uiszcza na rzecz MPK z tytułu 

świadczenia usług publicznego transportu zbiorowego. To odpowiada w części 

wydatkom związanym z wydatkami majątkowymi. Jeśli chodzi o Halę Expo jest to 

składka z tytułu obligacji 3 057 400 zł. Jest to ostatni rok. W 2025 r. spółka zakończy 

spłatę obligacji wyemitowanych na budowę Centrum Konferencyjnego. Miejski Ogród 

Zoologiczny – środki na wykup akcji wyemitowanych przez spółkę na budowę 

Orientarium. Port Lotniczy – 15 306 950 zł również na wykup obligacji w związku z 

rozbudową Portu. Tutaj zadanie skończy się w 2027 r. WTBS – 5 205 000 zł. 

Zadanie Lubelska 9/17, zdanie realizowane w tym roku. Miasto otrzymało już środki z 

Banku Gospodarstwa Krajowego. Jest to dokończenie inwestycji. Oblęgorska Widok 

– ta inwestycja będzie rozpoczęta. Kwota 20 988 655 zł. Tutaj są zmiany na 

dofinansowanie, środki nie są nam fizycznie jeszcze przekazane z Banku 

Gospodarstwa Krajowego. Ulica Skierniewicka 8/10 – 11 502 000 zł. Jeśli chodzi o 

liczbę mieszkań, to przy ul. Oblęgorskiej powstaną 62 mieszkania i wszystkie będą 

przeznaczone na wynajem dla gminy, ul. Lubelska 9/11, która jest w tym roku 

rozpoczęta. Będzie to 70 mieszkań i wszystkie dla gminy, ul. Skierniewicka 8/10 – 36 

mieszkań i wszystkie będą na wynajem dla gminy.  

Radny p. Kosma Nykiel: kiedy przystaniemy wykupywać obligacje na Orientarium? 

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: w 2033 roku.  

Radny p. Kosma Nykiel: jeśli chodzi o wydatki bieżące – zakup ekspertyz, analiz i 

wycen. Jakiego typu są to analizy? Ile takich analiz i jakich dotyczą spółek? 

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: mówimy o kwocie 

1 230 000 zł? 

Radny p. Kosma Nykiel: tak.  

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: generalnie te 

środki były zapisane jako zadanie trzyletnie i ono pierwotnie miało dotyczyć tego 

zadania, które związane było z wyborem doradcy ds. znalezienia inwestora dla Portu 

Lotniczego. to zadanie, z uwagi na to, że nie została złożona żadna oferta, zostało 

zmodyfikowane i prowadzimy teraz postępowanie na wybór doradcy, który 

przeprowadzi dla nas analizy pokazujące moment i sposób dojścia do rentowności. 

W kwocie 900 000 zł, o ile zostanie rozstrzygnięty przetarg, to kwota ta zostanie 

przeznaczona na Port Lotniczy, a co do pozostałej kwoty to jeszcze nie 

zdecydowaliśmy, bo jest to kontynuacja tego zadania. Kwota jest wyższa niż 

pierwotnie chcieliśmy wydać.  
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Radny p. Mateusz Walasek: program emisji obligacji to tak naprawdę pokrycie w 

zdecydowanej większości kosztów budowy terminala, który zaczął powstawać w 

2010 r., a otwarto go w 2012 r. Rozumiem, że w tej chwili trwa postępowanie na 

doradcę, który ma wskazać próg rentowności.  

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: ma wskazać 

możliwości przychodowe spółki i pokazać nam obszary, które można jeszcze 

zwiększyć.  

Radny p. Mateusz Walasek: natomiast nie trwa żadne postępowanie na doradcę w 

zakresie sprzedaży lotniska? 

P.o. dyrektora Biura Nadzoru Właścicielskiego p. Ewa Mereć: nie.  

 

 Biuro Promocji  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jak wygląda kwestia 

porównania kwot wydatków tegorocznych i planowanych na 2025 r.? 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: analizując kwoty 

zaplanowane w budżecie w roku 2024 i 2025 można zauważyć wzrost. Plan 

wydatków w 2024 r. wynosił 28 376 350 zł, po zmianach 34 706 350 zł. Biorąc pod 

uwagę to, że w budżecie na 2025 r. mamy nowe zadanie, które jest wynikiem 

zobowiązań wynikających z listu intencyjnego podpisanego pomiędzy Miastem Łódź, 

województwem łódzkim a Portem Lotniczym, związanym z promocją Miasta w 

ramach połączeń lotniczych, który wynosi 9 000 000 zł, to zadanie które było 

wcześniej [zapis nieczytelny].    

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ile wynosi budżet po 

zmianach? 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: 34 706 350 zł.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: a obecnie mamy? 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: 41 000 000 zł, ale 

mamy nowe zadanie.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: i tylko tym jednym zadaniem 

się różni? 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: tak. Wszystkie 

pozostałe zadania są na tym samym poziomie. Wydatków majątkowych Biuro 

Promocji nie ma.  
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Radna p. Izabela Kaczmarska: jakiś czas temu przeprowadzałam kontrolę w 

Departamencie Ekologii i Klimatu. Pan dyrektor Riemer przedstawił mi informację, że 

miasto w ramach promocji finansuje eventy partyjne pana Trzaskowskiego i tam była 

kwota na 12 000 zł. Nie widziałam faktury, ale były trzy pakiety, w ramach których 

można było tę promocję wykonać. Chcę się dowiedzieć jakie są kryteria wydatków na 

promocję, bo uważam, że Departament Ekologii i Klimatu jeśli bierze udział w 

ventach partyjnych, to nie wiąże mi się to ani z klimatem, ani z promocją. Uważam, 

że gdzieś musi być postawiona granica rozsądku wydatkowania środków na 

promocję. Promocja Miasta jest jak najbardziej ważna, ale kto ustala warunki na co 

są wydawane pieniądze. Czy działania partyjne jednej, drugiej, czy trzeciej partii to 

można długo dyskutować czy są one związane z promocją Miasta. Dziwię się, że 

radna nie ma możliwości obejrzenia faktur. Deklaracja słowna za którą nic później nie 

idzie, pozostawia szereg wątpliwości, nie buduje relacji zaufania. Kto kontroluje 

wydatki na promocję i dlaczego akurat z klucza partyjnego? 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: to jest pytanie do pani 

dyrektor, ale ja nie przypominam sobie, aby Miasto Łódź finansowało działania 

partyjne.  

Radny p. Mateusz Walasek: może pani radna przybliży o jakie działania partyjne 

chodzi? 

Radna p. Izabela Kaczmarska: mnie chodzi o Campus Polska, gdzie zainteresował 

mnie przede wszystkim repertuar muzyczny, pieśniarski. Pytałam pana dyrektora 

Riemera w jaki sposób reklamował Łódź, mówił mi że miał namiot i że były 

organizowane konkursy w wyniku których ci co zdobywali jakieś punkty, otrzymywali 

kiełbaski.  

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: Campus Polska to nie jest 

impreza partyjna.  

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: ja takich informacji 

nie mam. Biuro Promocji nie finansowało takich wydatków.  

Radny p. Krzysztof Makowski: ja mam pytanie do zadania skonsolidowana 

wielonarzędziowa promocja Miasta Łodzi, gdzie jest podana informacja, że 

zamawiacie zakup materiałów i druków reklamowych. Czym się przy tym kierujecie? 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: w roku bieżącym 

są to głównie materiały promocyjno – informacyjne. Są to foldery, ulotki, druki do 

nośników i reklam zewnętrznych, które są w mieście oraz publikacja. Są to głównie 
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wydawnictwa książkowe na temat Miasta. Kiedy planujemy wydatki na realizację 

gadżetów, przygotowywanie jest postępowanie pzp, gdzie wybierany jest 

wykonawca.  

Radny p. Krzysztof Makowski: czy rozważaliście zakup monografii Łódź poprzez 

wieki. Historia Miasta? Moje pytanie spowodowane jest tym, że czasem jesteśmy 

zapraszani na różne wydarzenia, czy to do szkół, czy innych instytucji i fajnie byłoby, 

gdybyśmy mogli przekazać od Miasta tego typu pamiątkę. Z mojej strony prośba o 

rozważanie możliwości zakupu tego wydawnictwa. Być może zakup mogłoby 

sfinansować Biuro Rady Miejskiej lub wspólnie można byłoby to zrobić.  

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: my nie mamy 

takich możliwości, ale Biuro Rady Miejskiej ma swój budżet na promocję.  

Radny p. Kosma Nykiel: chciałem zapytać odnośnie Łódzkiej Organizacji 

Turystycznej – ile wynosi ta składka członkowska? Jakie my mamy z niej pożytki? I 

czym się ten podmiot różni od Regionalnej Organizacji Turystycznej, jeśli chodzi o 

zakres obowiązków? 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: jeżeli chodzi o 

Łódzką Organizację Turystyczną, to na dobrą sprawę podejmuje praktycznie 

wszystkie działania, jeżeli chodzi o promocję turystyczną Miasta. Odpowiada za 

funkcjonowanie informacji turystycznej w Mieście, prowadzi działania promocyjne w 

Polsce i za granicą, uczestniczy w targach turystycznych zagranicznych, jest 

organizatorem wizyt studyjnych dla dziennikarzy, dla biur podróży, organizatorów 

turystyki przyjazdowej. Odpowiada także za pozyskiwanie wydarzeń, pomoc 

organizatorom spotkań biznesowych w zachowaniu takich wydarzeń w Mieście. 

Radny p. Kosma Nykiel: a ile wynosi składka na jedno i na drugie? 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: kwota na Lokalną 

Organizację Turystyczną, to 2,8 mln zł, na Regionalną Organizację Turystyczną – 

12 tys. zł. Ta proporcja jest zauważalna – wcześniej, kiedy nie było Lokalnej 

Organizacji Turystycznej, Miasto należało tylko do Regionalnej Organizacji 

Turystycznej Województwa Łódzkiego. Ta składka była wtedy znacząco wyższa, 

jednakże w momencie powołania Lokalnej Organizacji Turystycznej, gros środków na 

promocję turystyczną zostało przeznaczone na wpłaty do Lokalnej Organizacji 

Turystycznej. Lokalna Organizacja Turystyczna gwarantuje promocję tylko i 

wyłącznie Miasta. W Regionalnej Organizacji Turystycznej jesteśmy jednym z wielu 
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członków i ta promocja jest rozłożona po prostu na wszystkie miasta i atrakcje 

turystyczne w województwie. 

Radny p. Kosma Nykiel: a jeśli chodzi o Łódzką Organizację Turystyczną 

i zaangażowanie w tzw. aplikację Łódź.pl? Bo rozumiem, że aplikacja Łódź.pl, jak i 

karta łodzianina jest prowadzona przez Łódzką Organizację Turystyczną? Jak to w 

sumie jest, że Łódzka Organizacja Turystyczna prowadzi działalność reklamową i 

czerpie z tego zyski, a my cały czas dopłacamy? Czerpie zyski na aplikacji Łódź.pl, 

gdzie są m. in. artykuły z gazetki Łódź.pl i my cały czas mu płacimy całkiem pokaźne 

sumy na Łódzką Organizację Turystyczną, a oni de facto czerpią zysk z reklam w tej 

aplikacji tzw. miejskiej. 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: to znaczy, 

promocja turystyczna Miasta i składka, to jest osobna działalność Łódzkiej 

Organizacji Turystycznej, natomiast w Łodzi jest tak, że partnerem Miasta razem z 

firmą technologiczną, w umowie partnerstwa publiczno – prywatnego, jeżeli chodzi o 

działanie karty łodzianina. Umowa partnerstwa publiczno – prywatnego obowiązuje 

przez 10 lat, partner został wybrany i tak na dobrą sprawę ta karta łodzianina, czyli 

ten cały system, który dzieje się w Mieście – Miasto nie wypłaciło złotówki. I stąd, w 

ramach tej umowy, partner prywatny czerpie korzyści z reklam, tak, żeby 

sfinansować całą działalność karty łodzianina. Mówię tutaj o wydawaniu karty, całej 

obsłudze mieszkańca i wszystkich sprawach funkcjonowania. 

Radny p. Kosma Nykiel: czyli rozumiem, że Łódzka Organizacja Turystyczna 

również ma umowę z Biblioteką Miejską, która, jak wiemy, jest wydawcą gazetki 

Łódź.pl i prawa autorskie artykułów publikowanych w tej gazetce są przekazane też 

Łódzkiej Organizacji Turystycznej, a więc tej aplikacji… 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: to znaczy, Łódzka 

Organizacja Turystyczna ma szereg partnerów – każdy partner, który jest w karcie 

łodzianina, ma umowę z Łódzką Organizacją Turystyczną. 

Radny p. Kosma Nykiel: jeśli chodzi o skonsolidowaną, wielonarzędziową 

informację miasta Łodzi, myślę, że szczególnie interesowałoby nas jako radnych i 

myślę, że to jest temat, który się pojawia regularnie od lat – podział wydatków na 

poszczególne narzędzia promocji. Czy dysponuje może Pani taką prognozą, ile ma 

być wydane na poszczególne narzędzia promocji? Takie, jak wyszczególnione tutaj 

w uzasadnieniu? 



24 

 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: takiego podziału 

niestety w tej chwili nie mam, musielibyśmy dokonać takiego podziału i przedstawić 

Panu Radnemu. 

Radny p. Kosma Nykiel: dobrze, jeśli mógłbym prosić na maila, dla całej Komisji. 

Moje następne pytanie, to jest promocja Miasta w ramach połączeń lotniczych – to 

jest pozycja, która się wcześniej nie pojawiła w naszym budżecie i… 

Radny p. Mateusz Walasek: w zeszłym roku się nie pojawiła – wcześniej, w historii, 

się pojawiała. 

Radny p. Kosma Nykiel: ale od paru lat nie było i jest to kwota 9 mln zł. Rozumiem, 

że ta kwota się pojawiła nie bez przyczyny i że są prowadzone zapewne jakieś 

rozmowy z którymś z przewoźników lotniczych. Czy ma to być przewoźnik tzw. 

lowcostowy, czy przewoźnik bardziej poważny? 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: przewoźnik lowcostowy też 

jest przewoźnikiem poważnym. 

Radny p. Kosma Nykiel: przewoźnik klasyczny – duża linia lotnicza. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: Panie Radny, dzisiaj linią 

klasyczną jest już chyba ten tzw. lowcost, tak? A te inne linie, są takie trochę, 

powiedziałbym, starej daty. Widziałem takie zdjęcie w internecie – kiedyś 

pasażerowie samolotu, gdy odbywał się lot, przychodziła stewardessa, podawała 

filiżanki, była kawa i herbata, a dzisiaj pasażer dostaje ciasteczko i wodę w kubeczku 

i to może być Airways, albo jakaś inna katarska linia lotnicza, gdzie bilety są bardzo 

drogie. To nie jest więc do końca tak – zmieniają się pewne przyzwyczajenia i myślę, 

że ten standard lowcostu wchodzi szerzej, jako klasyka. 

Radny p. Kosma Nykiel: ale chciałbym usłyszeć tę informację od pani Dyrektor. 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: to znaczy, w 

ramach naszego zadania – chodzi nam o promocję Miasta, tak? …[zapis 

nieczytelny]. Już trwa postępowanie na wybór takiego wykonawcy – czekamy i 

zobaczymy, kto taką usługę będzie świadczył. Zależało nam, żeby ta usługa była 

świadczona przynajmniej na kilku rynkach językowych, w minimum sześciu krajach, 

więc zobaczymy, co się zadzieje. 

Radny p. Kosma Nykiel: to jest bardzo ciekawe. Czy są może gdzieś szczegóły 

takiego przedmiotu zamówienia? 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: tak, w Biuletynie 

Informacji Publicznej. 
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Radny p. Kosma Nykiel: można poprosić o link? Dla całej Komisji. 

P.o. Zastępcy dyrektora Biura Promocji p. Kamila Szymczak: tak. 

Radny p. Kosma Nykiel: myślę, że jeśli chodzi o Biuro Promocji, to zakończę, a 

teraz zapytam się o naszą własną instytucję, czyli o Łódzkie Centrum Wydarzeń. I 

chciałem się zapytać pani Dyrektor również o takie szczegóły, zestawienie – 

zakładam, że tak szczegółowa kwota, z dokładnością do 5 zł, została wyliczona na 

podstawie konkretnych dotacji dla konkretnych wydarzeń. I czy jest takie zestawienie, 

co wchodzi w skład tej dotacji dla ŁCW na przyszły rok? 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: tak, mogę 

przedstawić takie informacje Panu Radnemu. Kwota wynika z umów wieloletnich, 

podpisanych na organizację festiwali oraz wydarzeń dodatkowych, w tym także 

rozwoju festiwalu Łódź Summer Festival, odbywającego się w lipcu. 

Radny p. Kosma Nykiel: czy możemy się w tym roku również spodziewać, 

pamiętając, co działo się w roku ubiegłym, że pewien festiwal byłby ukryty gdzieś 

między liniami, a potem było wielkie zdziwienie? Czy również będą takie zaskoczenia 

w tym roku? 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: nie będzie 

takiego zaskoczenia. 

Radny p. Kosma Nykiel: dobrze. Czy, takie zestawienie również na maila możemy 

poprosić? 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: 

oczywiście. 

Radny p. Kosma Nykiel: jeszcze odnośnie realizacji zadania Kultura na zdrowie. 

Czy jest plan na jakieś konkretne przedsięwzięcie w tym roku, bo wiem, że to jest 

zadanie, które się powtarza mniej więcej każdego roku. Co było w tym roku z tego 

zadania realizowane? 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: to są 

wszystkie wydarzenia realizowane np. w obrębie ul. Piotrkowskiej – z takich 

mniejszych, kameralnych wydarzeń, jak Piotrkowska kameralnie, Stand-up 

Piotrkowska, Soundrive Festival – tego typu wydarzenia. Również szczegółowy plan 

z przyjemnością prześlemy mailowo. 

Radny p. Kosma Nykiel: czy również w tym roku była dofinansowana Parada 

Wolności z tych środków? 
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Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: według 

mojej wiedzy – nie. 

Radny p. Kosma Nykiel: pamiętam, że tam było coś z Programu Profilaktyki 

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii – nieszczególnie jestem w tym temacie, ale… 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: sprawdzę 

to dla Pana Radnego, ale wydaje mi się, że nie. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: ja kiedyś brałem udział 

w Paradzie Wolności i nie widziałem tam żadnego alkoholu. 

Radny p. Mateusz Walasek: wracając jeszcze do Łódzkiej Organizacji Turystycznej 

i tych realizowanych zadań, to czy to też obejmuje finansowanie tych linii 

turystycznych, które są w okresie wakacyjnym, jeżeli chodzi o transport zbiorowy? 

Czy to jest jakąś inną drogą dokonywane? 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: nie znam 

odpowiedzi na to pytanie. 

Radny p. Mateusz Walasek: to może niech Pani Dyrektor ewentualnie przekaże tę 

informację do pana Przewodniczącego. 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: wydaje mi 

się, że to było finansowane przez Zarząd Dróg i Transportu, natomiast… 

Radny p. Mateusz Walasek: czy same linie były w ramach MPK? 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: chyba 

jako linia specjalna, ale nie chcę też wprowadzać w błąd… 

Radny p. Mateusz Walasek: czyli oni tylko finansowali przewodników, którzy byli. 

Dobrze, to ja już mam orientację – dziękuję bardzo. 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: ja tylko 

jeszcze pozwolę sobie Panu Radnemu doprecyzować w temacie takiej… [zapis 

nieczytelny]. W budżecie są tam m. in. takie zadania, jak Festiwal Polówka, Miejski 

Dzień Dziecka, Mini Bieg Ulicą Piotrkowską, czy Teatr dla Dzieci. 

Radny p. Kosma Nykiel: a jaka kwota na organizację Festiwalu Polówka jest 

zaplanowana? 

Zastępca dyrektora Łódzkiego Centrum Wydarzeń p. Daria Głowacka: 500 000 

zł. 

 Biuro Promocji Zatrudnienia i Obsługi Działalności Gospodarczej  

Pytań nie zgłoszono.  
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 Biuro Rady Miejskiej 

Radny p. Kosma Nykiel: ja chciałbym się zapytać, bo z tego, co się orientuję, w tym 

roku była planowana kwota wydatków w wysokości 50 000 zł, teraz jest planowane 

150 000 zł. Z czego wynika zmiana? 

P.o. dyrektora Biura Rady Miejskiej p. Katarzyna Sadowska: podczas Konwentu 

ustalone było między Przewodniczącymi, że radni otrzymają pakiety materiałów 

informacyjnych, w celu możliwości wykorzystania ich w trakcie różnych uroczystości. 

I to będą dla każdego radnego dostępne gadżety. Przy ich wytworzeniu chcieliśmy 

ogólnie wykorzystać lokalnych artystów – i to będą raczej takie produkty 

dedykowane. 

 

 Biuro Rewitalizacji  

Pytań nie zgłoszono.  

 

 Biuro Rozwoju Gospodarczego i Współpracy Międzynarodowej  

Pytań nie zgłoszono.  

 

 Biuro Strategii Miasta  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Pani Dyrektor, chciałem 

dopytać – w budżecie widzę, że jest 1,8 mln zł projektowane? 

Zastępca dyrektora Biura Strategii Miasta p. Agnieszka Sińska – Głowacka: tak. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jak to się zmienia procentowo 

w stosunku do budżetu obecnego? 

Zastępca dyrektora Biura Strategii Miasta p. Agnieszka Sińska – Głowacka: 

jeżeli chodzi o rok 2024, to budżet wynosi dokładnie tyle samo, jak projekt budżetu 

na 2025 rok. 

 

 Centrum Administracyjne Pieczy Zastępczej  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Panie Dyrektorze, cała kwota 

wydatków w projekcie budżetu na 2025 rok, to jest 47 192 516 zł. Czy są tu jakieś 

oszczędności w stosunku do budżetu uchwalonego? 

Dyrektor Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej p. Piotr Rydzewski: 

było 44 602 006 zł. Wzrosty są głównie na wynagrodzeniach, wymuszone układem 
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zbiorowym i podwyżką wynagrodzeń minimalnych. W tym nowym projekcie mamy 

kwotę 3 334 194 zł projektu unijnego, natomiast nie mamy wydatków związanych z 

UNICEF-em, ponieważ nie wiemy, jaka to kwota dokładnie będzie. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: a jest planowane? 

Dyrektor Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej pan Piotr Rydzewski: 

w zeszłym roku, to było 6 mln zł, a ile to teraz będzie – myślę, że podobnie. 

 

 Centrum Świadczeń Socjalnych  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Pani Dyrektor, krótkie pytanie 

– jak możemy porównać wysokości budżetu? Czyli tego, który mamy przed sobą, do 

obecnego – bo tu mamy 45 415 770 zł. 

P.o. dyrektora Centrum Świadczeń Socjalnych w Łodzi p. Agnieszka Łukasik: 

tak, zgadza się. Jeśli chodzi o projekt uchwalony na 2024 r., to było to 41 474 000 zł, 

po zmianach było to 43 184 000 zł. Jeżeli chodzi o projekt budżetu na 2025 r., to jest 

to kwota 45 415 770 zł. Tu jest wzrost na wypłatach dodatku mieszkaniowego – 

wzrost na wypłatach, ponieważ każdego jednego roku wzrasta liczba osób 

korzystających z dodatku mieszkaniowego. Dla porównania – w 2023 r. wpłynęło do 

Centrum 13 692 wnioski, a teraz już, do października br. mamy 13,5 tys. wniosków, 

czyli za dziesięć miesięcy mamy tyle wniosków, ile wpłynęło za cały ubiegły rok. A 

każdego, jednego miesiąca wpływa ponad tysiąc wniosków. Ponadto, corocznie 

obserwujemy wzrost średniej wysokości dodatku mieszkaniowego, bo wysokość 

dodatku mieszkaniowego uzależniona jest też od wydatków, a każdego, jednego 

roku wiadomo, że rosną też wydatki. Średni dodatek mieszkaniowy w ubiegłym roku 

wynosił 321 zł – na dzień dzisiejszy wynosi 351 zł. 

 

 Centrum Usług Wspólnych  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Pani Dyrektor, analogiczne 

pytanie – 13,5 mln zł mamy w projekcie, ile jest obecnie, w budżecie po zmianach? 

P. o. dyrektora Centrum Usług Wspólnych p. Agata Król: obecnie jest 

13 089 301 zł, na 2025 r. planowana jest kwota 13 519 968 zł, wzrost w stosunku 

do roku bieżącego wynosi 3 %. Wynika to głównie z waloryzacji wynagrodzenia, 

które miało miejsce w poprzednim roku – wzrost kwoty minimalnej, a także dodatku 

stażowego. 
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Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: ja mam pytanie – czy te 

kwoty na utrzymanie jednostki są wystarczające, jeśli chodzi o zatrudnienie 

pracowników? Czy ma Pani jakieś wakaty? Bo to jest dość specyficzna jednostka, 

wymagająca pracowników o określonym profilu wykształcenia i umiejętnościach. 

P. o. dyrektora Centrum Usług Wspólnych p. Agata Król: zgadza się. Centrum 

Usług Wspólnych prowadzi przede wszystkim działania takie finansowo – księgowe, 

windykacyjne, działania związane z rozliczaniem projektów unijnych, więc tutaj 

faktycznie, potrzebni są przede wszystkim eksperci. Na tę chwilę sytuacja jest 

stabilna, udało się nam zatrudnić pracowników z odpowiednimi kwalifikacjami, 

natomiast faktycznie, gdybyśmy tutaj chcieli mówić o wzroście zatrudnienia, to na 

pewno w Wydziale ds. Windykacji. Tutaj te działania wymagają bowiem zwiększenia 

zatrudnienia, ale póki co, próbujemy wprowadzić tutaj automatyzację, będziemy 

rozmawiać o tym z naszym Wydziałem Informatyki, więc może nie będzie to 

konieczne. 

 

 Dom Dziecka dla Małych Dzieci  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ja chciałbym, zapytać – w 

projekcie budżetu na 2025 r. jest u Państwa kwota 17 mln zł. Jak się to odnosi do 

kwoty obecnego budżetu?” 

Zastępca dyrektora Domu Dziecka dla Małych Dzieci p. Dariusz Nowakowski: 

budżet na 2025 r. jest zbliżony do budżetu z bieżącego roku. Różnica wynika 

głównie… [zapis nieczytelny]. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: procentowo jak to się różni? 

Zastępca dyrektora Domu Dziecka dla Małych Dzieci p. Dariusz Nowakowski: 

wzrost jest o ok. 19 %. 

 

 Łódzki Ośrodek Geodezji  

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: ja mam pytanie do Pana 

Dyrektora – gdzieś wyczytałem w budżecie, że chce Pan kupić samochód za 28 000 

zł. 

Dyrektor Łódzkiego Ośrodka Geodezyjnego pan Jan Schnerch: chcę go kupić 

za 100 000 zł, ale 48 000 zł, to jest dochód ze sprzedaży starego samochodu. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: to jest dochód, tak?” 
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Dyrektor Łódzkiego Ośrodka Geodezyjnego pan Jan Schnerch: to jest ogólnie 

taka zasada, to wynika z zarządzenia Prezydenta Miasta – jeżeli w Mieście nie chce 

inna jednostka starszego, używanego samochodu, a już mamy potwierdzenie, że nikt 

w Mieście z innych jednostek nie chciał, to trzeba go najpierw wystawić do przetargu 

w trybie zwykłym, jeżeli oczywiście z podatkiem VAT. Jeżeli się nikt nie zgłasza, to 

wtedy można za rozliczeniem kosztów… [zapis nieczytelny]. Tak że tam było 

100 000 zł wydatku, a 48 000 zł dochodu – ale to jest ten rok, Panie Przewodniczący. 

To jest teraz – w trakcie. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Panie Dyrektorze, wydatki 

bieżące – 20 691 tys. zł na przyszły rok… 

Dyrektor Łódzkiego Ośrodka Geodezyjnego pan Jan Schnerch: to jest o 14 % 

więcej w stosunku do poprzedzającego roku. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czym to było powodowane? 

Dyrektor Łódzkiego Ośrodka Geodezyjnego pan Jan Schnerch: przede 

wszystkim wynagrodzenia, czyli wszystkie pochodne, które w międzyczasie trzeba 

było podwyższyć. Jedna, taka ważniejsza rzecz, to jest to, że w tej chwili średnia w 

jednostce wzrosła dość znacznie – była na poziomie 5 600 zł na początku roku, a 

teraz to jest 6 700 zł. To wynikało m. in. nie tylko ze wzrostem wynagrodzeń, ale też 

z rozporządzenia, które dotyczyło pracowników samorządowych. Ja zrobiłem to w 

ten sposób, że oprócz tych pracowników, którzy musieli dostać tę podwyżkę, była to 

grupa licząca ponad 30 %, to wygospodarowałem podwyżkę dla pozostałej części 

pracowników. 

 

 Miejska Pracownia Urbanistyczna  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: planowana kwota wydatków, 

to 11 774 tys. zł. Jak to się, Pani Dyrektor, odnosi do budżetu bieżącego roku po 

zmianach? 

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej p. Magdalena Talar – Wiśniewska: 

budżet uchwalony, to była kwota 10 352 531 zł, a budżet po zmianach, to jest 

11 285 572 zł. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czyli praktycznie to samo. 

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej p. Magdalena Talar – Wiśniewska: 

7,5 % wzrostu, jeżeli brać pod uwagę budżet uchwalony. 
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Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ale po zmianach, budżet 

praktycznie taki sam. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: ja mam pytanie – czy w 

związku z tym planem, który będziemy przyjmować, to nie ma potrzeby zwiększenia 

wydatków w Pracowni? Mówię o planie ogólnym. 

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej p. Magdalena Talar – Wiśniewska: 

my z panią dyrektor Górską wygospodarowałyśmy zespół, który sporządza plan 

ogólny, z tych osób, które były zatrudnione. Marzę o możliwości zatrudnienia jeszcze 

dwóch osób do tego zespołu, natomiast mam rzeczywiście trudność z 

rozstrzygnięciem naborów – ewidentnie jest taka sytuacja, że bardzo są obłożeni 

pracą wszyscy urbaniści, którzy są biegli w tej sztuce i trudno jest faktycznie znaleźć 

pracowników. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: ale obłożeni są ci na 

zewnątrz? 

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej p. Magdalena Talar – Wiśniewska: 

tak. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: czyli nie chcą specjalnie 

u Państwa pracować, bo mają inne zlecenia. Dlatego dostrzegamy deficyt urbanistów 

na rynku, tak? 

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej p. Magdalena Talar – Wiśniewska: 

tak, obserwujemy. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: a czy to jest właśnie bariera 

finansowa, czy taka liczbowa? 

Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej p. Magdalena Talar – Wiśniewska: 

jedno i drugie składa się na ten kryzys. 

 

 Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: dożywianie dzieci w szkołach 

– w projekcie budżetu na rok przyszły jest na ten cel 1 550 000 zł. Proszę mi 

przybliżyć, jaka kwota była zapisana w obecnym budżecie? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: nie wiem. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ta kwota się zmienia, 

zwiększa? 
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Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: nie, to jest mniej więcej taka sama kwota, jak w roku ubiegłym. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: proszę mi coś więcej 

powiedzieć o tym zadaniu. 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: dożywianie dzieci polega na dostarczanie dodatkowych produktów 

spożywczych i posiłków dzieciom, które same tego posiłku nie mogą otrzymać od 

swoich rodziców. To jest częściowo też dostarczanie produktów tym dzieciom, które 

korzystają z naszych świetlic, czyli placówek wsparcia dziennego w formie 

opiekuńczej. Jest to realizowane za pośrednictwem szkół, albo za pośrednictwem 

organizacji pozarządowych, które to robią na nasze zlecenie. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jakie to są organizacje 

pozarządowe? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: Towarzystwo Przyjaciół Dzieci, Towarzystwo Przyjaciół Dzieci Łódź – 

Polesie, Centrum Służby Rodzinie, Fundacja Anielisko i dziesięć innych, bo tych 

organizacji i świetlic jest dużo. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jak by Pan mógł mi przekazać 

pełną listę. 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: dobrze. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: w jaki sposób są dobierane te 

dzieci do tego dożywiania? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: jeżeli chodzi o program Posiłek w szkole i w domu, to są to osoby, które 

są zgłaszane przez szkołę i takie, które sygnalizują, że jest taka potrzeba. Jeżeli 

chodzi o dzieci w świetlicach, to ten nabór jest prowadzony na bieżąco, to znaczy 

dzieci, które potrzebują – świetlice działają w taki sposób, żeby dzieci do nich 

przychodziły, mają być atrakcyjnym miejscem spędzania czasu. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ile takich dzieci w szkołach 

jest w ramach tego działania dożywiane? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: nie odpowiem teraz. 
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Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: to prosiłbym o taką informację 

razem z tą listą.  

Panie Dyrektorze, jak procentowo ten budżet, jeżeli chodzi o wydatki, się zmienia – 

całościowo? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: budżet po zmianach na ten rok, wynosi ok. 300 mln zł. Projekt budżetu, to 

jest 270 mln zł – to jest zupełnie inna dla nas sytuacja, bo będziemy mieli o ok. 10 % 

mniejszy budżet niż aktualnie. Bo w trakcie roku dochodzą jeszcze różnego rodzaju 

programy rządowe, fundusze unijne, więc to się dzieje praktycznie na bieżąco. 

Będzie wpływ z dodatków dla pracowników pomocy społecznej, tak samo, jak 

dodatku motywacyjnego. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: pomoc repatriantom w ramach 

programu „RODAK,” w kwocie 20 000 zł – to trochę mała kwota. Na co ona jest 

dokładnie przeznaczana? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: mała kwota, ponieważ jeśli pojawia się osoba zainteresowana 

skorzystaniem z takiej pomocy, to dopiero wtedy dobierana jest ta forma wsparcia, w 

zależności od deklarowanych potrzeb. To jest indywidualne wsparcie, zresztą jak 

praktycznie każde wsparcie, które realizuje Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej – 

ono jest dobierane do potrzeb i możliwości każdej osoby. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Panie Dyrektorze, w jakiej 

wysokości środki przeznacza Pan na podnoszenie kwalifikacji pracowników? Bo tu 

widzę, jest kwota 8 600 zł – czy to jest całościowa kwota na podnoszenie tych 

kwalifikacji? Czy to jest jedna z pozycji w wydatkach? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: około 20 000 zł w ciągu roku, jeżeli chodzi o szkolenia, które finansujemy 

ze środków MOPS-u – tak że płacimy za nie. My też staramy się korzystać jak 

najczęściej z możliwości rozwoju zawodowego pracowników, finansowanych ze 

środków zewnętrznych – tutaj jest duża rola Regionalnego Centrum Polityki 

Społecznej, który każdego roku organizuje różnego rodzaju formy wsparcia. 

Podmioty pozarządowe, z którymi współpracujemy – także im zlecamy określone 

zadania, one też dzielą się swoimi doświadczeniami z naszymi pracownikami 

socjalnymi. Czasem to jest też taka forma współpracy, w której nie ma z naszej 

strony zlecenia, tylko jest współpraca – tak jest np. z takim Stowarzyszeniem mali 
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bracia Ubogich, gdzie osoby, które zajmują się organizacją wolontariatu dla osób 

starszych i samotnych, dzielą się swymi doświadczeniami z naszymi pracownikami. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czyli, dobrze rozumiem, że ta 

kwota 8 600 zł w trakcie roku jest zwiększana? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: tak – ta kwota zwykle dochodzi do ok. 20 000 zł.  

Radna p. Izabela Kaczmarska: ja tutaj czekałam na swoją kolej, bo mam pytanie do 

pana dyrektora Rydzewskiego. 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: to nie ta jednostka. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: piecza zastępcza jest w ramach Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Społecznej? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: pan Rydzewski jest dyrektorem innej jednostki, więc proszę pytać mnie. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: Wydział Pieczy Zastępczej… 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: ja mam taki Wydział – Wydział Pieczy Zastępczej. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: Panie Dyrektorze, ostatnio wraz ze społecznikami 

zajmujemy się problemem, który jest widoczny w Łodzi – zagospodarowania dzieci, 

które wychodzą z domu dziecka. Dzieci tych jest bardzo dużo i w ocenie 

społeczników – ja podjęłam współpracę w tym zakresie z panią profesor Janowską i 

chciałam porozmawiać – bo te środki są w zasadzie dość niskie. Bo proszę zobaczyć 

– pomoc na usamodzielnienie, to jest 978 tys. zł, a koszty funkcjonowania samego 

Wydziału, koszty związane z finansowaniem wynagrodzeń, to jest prawie 3,6 mln zł. 

Co Państwo proponują tym dzieciom, które wychodzą, w ramach tych kwot? I czy nie 

należałoby porozmawiać o podwyższeniu tych kwot? Co proponujecie tym dzieciom,, 

które nie mają rodzin, są w wyjątkowo złej sytuacji środowiskowej, życiowej? Bo 

wiemy wszyscy, że nie mają mieszkań, nie mają pomocy socjologicznej, są w trudnej 

sytuacji – żeby adaptować je do życia w społeczeństwie – życia wśród nas i z nami? 

Bo większość z Państwa ma dzieci, wiemy, że jako rodzice, jako rodziny 

przykładamy szczególnych starań, żeby te nasze dzieci wychodziły jak najbardziej 

zabezpieczone edukacyjnie, społecznie i materialnie. I chciałam Pana Dyrektora 

zapytać, co Państwo proponują w ramach tej działalności? Czy jest możliwość 
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rozmowy o tym, żeby podwyższyć te wydatki? Bo tak, jak tutaj widzimy, idzie 

mnóstwo pieniędzy na przeróżne promocje, natomiast udajemy… 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: w MOPS-ie nie. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: nie, ale generalnie – w budżecie Miasta. Ten budżet 

praktycznie w każdym swoim zakamarku ma promocję. Ja się chciałabym natomiast 

zapytać o te biedne dzieci, które opuszczają domy dziecka i nie mają należytej 

pomocy w tych trudnych czasach. 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: te środki, które przeznacza Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej, to 

w większości są środki związane z takim aspektem finansowym osób, które się 

usamodzielniają. Każda osoba, która zbliża się albo do wieku lat osiemnastu, albo 

do zakończenia nauki, przygotowywuje też taki indywidualny program 

usamodzielnienia – wskazuje opiekuna tego procesu usamodzielnienia i z tą osobą 

to usamodzielnienie stara się prowadzić. W polityce mieszkaniowej Miasta osoby, 

opuszczające pieczę zastępczą, mają największą punktację, jeżeli chodzi o 

możliwość ubiegania się o mieszkanie komunalne. I Łódź jest Miastem wyjątkowym 

pod tym względem, ponieważ… 

Radna p. Izabela Kaczmarska: ale kiedy dostają to mieszkanie – w jakim czasie? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: w ciągu roku dostają mieszkanie. Łódź jest pod tym względem 

wyjątkowym miastem, ponieważ tak skonstruowana punktacja ma miejsce tylko u 

nas. Jeżeli chodzi o wsparcie, które chcemy rozszerzyć – będziemy rozszerzali to 

wsparcie dotyczące usamodzielnień we współpracy z UNICEF. Jesteśmy na etapie 

przygotowywania planu na przyszły rok, w którym będziemy mieli dodatkowe środki 

na zatrudnienie specjalistów, osób, które będą mogły współpracować i z dziećmi 

polskimi, opuszczającymi polską pieczę zastępczą, dziećmi ukraińskimi, 

opuszczającymi polską pieczę zastępczą i w miarę możliwości, dziećmi ukraińskimi, 

opuszczającymi ukraińską pieczę zastępczą. To są więc działania, jakie oferujemy 

tym młodym ludziom, którzy opuszczają pieczę. Mamy też przygotowany i 

realizowany już w tej chwili program dla takich osób, które mają problemy na tej 

drodze usamodzielniania się. Jest to hostel „Nowy Początek” – to jest takie miejsce 

położone przy ul. Gałczyńskiego 7, gdzie mają oni możliwość zamieszkania, 

korzystania ze wsparcia specjalistów, wsparcia w aktywizacji zawodowej i 
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społecznej, dla tych osób, którym ta pierwsza próba usamodzielnienia się nie udała 

się. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: Panie Dyrektorze, ile jest takich dzieci, mniej więcej 

rocznie? I proszę mi powiedzieć, co Państwo robią – bo tutaj mówimy o szkoleniach, 

natomiast ja sobie wyobrażam, że gdybym wyszła z takiej pieczy zastępczej na ulicę 

mając osiemnaście lat, to byłabym kompletnie zagubiona. Co z tymi statystykami, co 

z tymi dziećmi? Bo Pan się chwali, że jesteśmy takim miastem wyjątkowym, że dzieci 

mają dużą ilość punktów, a to właśnie powinno być wcześniej zakładane, że jak 

Państwo mają dzieci w wieku 16 – 17 lat, to już Miasto powinno zabezpieczyć dla 

tych dzieci, które za chwilę wyjdą z tej pieczy zastępczej, mieszkania. 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: Pani Radna, realizujemy także program mieszkań treningowych, wspólnie 

z organizacją pozarządową, której zlecamy prowadzenie tych mieszkań. W obszarze 

rewitalizacji powstało ponad 20 miejsc w mieszkaniach, dla osób opuszczających 

pieczę – i to są właśnie te osoby, które po uzyskaniu pełnoletniości mogą zostać 

mieszkańcami. Mają więc gdzie mieszkać – mają wsparcie. Tych osób oczywiście 

jest więcej, bo też trzeba pamiętać, że każdy taki człowiek, już dorosły, to on 

decyduje o tym, czy w ogóle z jakiejś formy wsparcia będzie chciał skorzystać. Ma 

prawo nie skorzystać – to jest też ważne. A ile jest tych dzieci każdego roku? 

Dyrektor Centrum Administracyjnego Pieczy Zastępczej pan Piotr Rydzewski: 

jeżeli chodzi o instytucjonalną pieczę zastępczą, jest ich ponad czterdziestu, jeśli 

chodzi o pieczę rodzinną – około stu. Przy czym, chciałbym powiedzieć, że to nie jest 

tak, że jak dziecko kończy osiemnaście lat, to musi opuścić pieczę zastępczą. Młody 

człowiek do 24 roku życia może być w pieczy zastępczej, o ile się uczy. I nie ma 

takiej zasady, ale i też takiego zwyczaju, że dzieci opuszczają pieczę zastępczą w 

momencie osiemnastych urodzin – chyba, że chodzi o osoby, które mają już 

przygotowany sposób na życie i czekają po prostu, aż skończą lat osiemnaście i 

wtedy opuszczają pieczę zastępczą – ale oni z reguły nie korzystają z tych form 

wsparcia, bo mają swój pomysł. Ale są oni już dorośli i nie możemy ich do niczego 

zmuszać. 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: ale trzeba też pamiętać, że czasem ten pomysł okazuje się zupełnie 

nietrafiony. Oczywiście takie sytuacje są, ale to też – nie możemy ich 

ubezwłasnowolnić ze względu na to, że… 
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Radna p. Izabela Kaczmarska: ale ja nie proszę o ubezwłasnowolnienie tych dzieci, 

tylko uważam, że taki człowiek w sensie formalnym jest dorosłym, natomiast w 

sensie społecznym jest ciągle dzieckiem. I startuje z takiego miejsca, gdzie nikt nigdy 

wcześniej o niego nie zadbał. I pytanie jest, czy jest szansa… 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: ale ja chciałbym prosić, żeby Pani Radna tak nie mówiła. Bo nie można 

tak powiedzieć – bo to jest okrutne wobec wszystkich rodzin zastępczych, 

zawodowych, niezawodowych, także wobec pracowników domów dziecka, że nikt, 

nigdy o takiego człowieka nie zadbał. Proszę, żeby Pani Radna tak nie mówiła, bo to 

jest nieuczciwe wobec tych osób. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: czy mają Państwo informację, ile tych dzieci 

wychodzi, w wieku 18, 19, czy 24 lat? I jaki jest los tych dzieci? Czy mamy w tym 

budżecie tyle środków, żeby zabezpieczyć dla nich ten początek godziwego życia? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: w tym budżecie nie, ponieważ zadaniem MOPS-u nie jest zabezpieczanie 

godziwego życia osobom opuszczającym pieczę. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: to teraz kolejne pytanie – czy w tej sytuacji, kiedy 

mamy aż takie niskie budżety, nie myślimy dalej, ograniczamy się tylko do spectrum 

działań, o których Pan mówi, czy na przykład zmarnotrawienie powierzchni – ja tutaj 

apeluję do Pana Dyrektora Rydzewskiego: zamykanie budynków, które wcześniej 

służyły dzieciom. Mówię tutaj o budynku przy ul. Przyszkole 38, gdzie skala 

zniszczeń jest na poziomie prawie miliona złotych, w krótkim okresie czasu – czy nie 

lepiej by było, żeby np. takie budynki, zamiast je opuszczać i pozostawiać 

dewastatorom do rozgrabienia, przygotowywać właśnie dla takich grup osób, które 

powinny dostać wsparcie z czysto humanitarnego punktu widzenia? Żeby im pomóc, 

dać im szansę, żeby dać im wsparcie, o którym Pan mówi. 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: taki ośrodek prowadzimy przy ul. Gałczyńskiego 7. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: ile osób może być w tym ośrodku? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: 30 osób. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: czy on jest wypełniony obecnie? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: nie, bo nie ma tylu chętnych. 
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Radna p. Izabela Kaczmarska: czyli jest ośrodek i osoby nie chcą się tam zgłaszać? 

Zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Łodzi p. Piotr 

Kowalski: tak. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: dziękuję bardzo. 

 

 Oddział ds. Bezpieczeństwa i Higieny Pracy  

Pytań nie zgłoszono.  

 

 Pogotowie Opiekuńcze Nr 1  

Pytań nie zgłoszono.  

 

 Powiatowy Urząd Pracy  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: chciałem zapytać – mają 

Państwo w projekcie budżetu na 2025 r. w zakresie wydatków zapisaną kwotę 

27 825 tys. zł. Jak się to odnosi procentowo do budżetu na rok bieżący? 

Główna księgowa w Powiatowym Urzędzie Pracy p. Agnieszka Michałowicz: 

obecnie plan Powiatowego Urzędu Pracy w Łodzi wynosi 27 996 082 zł – to jest o 

170 175 zł więcej, czyli o 0,5 %. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czyli tutaj nie ma większych 

zmian w tych pozycjach. 

Główna księgowa w Powiatowym Urzędzie Pracy p. Agnieszka Michałowicz: nie 

mamy. 

 

 Straż Miejska  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Panie Komendancie, jak 

kształtuje się budżet Straży Miejskiej jeśli chodzi o wydatki? W projekcie budżet na 

przyszły rok widzę kwotę 53 247 tys. zł – jak to się liczbowo i procentowo odnosi do 

budżetu, który został przyjęty? 

Komendant Straży Miejskiej w Łodzi p. Patryk Polit: poruszamy się w obszarze 

ok. 10 % – jest to wzrost o kwotę ok. 4 mln zł. Spowodowany jest on głównie 

wzrostem kosztów utrzymania jednostki, czyli wzrostem wynagrodzeń. W samych 

wynagrodzeniach, jeżeli chodzi o utrzymanie jednostki, to była kwota 40 162 637 zł – 

teraz ta kwota ma wynosić 44 959 tys. zł 
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Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: chodziło mi całościowo o 

wydatki. 

Komendant Straży Miejskiej w Łodzi p. Patryk Polit: jeżeli chodzi o pozycję 

Bezpieczeństwo i porządek publiczny w Mieście, to jest to kwota 51 181 887 zł. W 

roku ubiegłym natomiast, była to kwota 46 446 635 zł. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: ja mam pytanie o mundury, 

bo kiedyś rozmawialiśmy na ten temat – chodzi głównie o problem mundurów letnich. 

Wiem, że ta stylistyka, to była kiedyś jednoroczna – jak to wygląda dzisiaj? Czy już 

mamy możliwości, czy strażnicy posiadają określone umundurowanie? Czy mają 

różne komplety? Bo wiemy, że mamy albo zimę, albo lato – wielu strażników 

patrolujących nasze ulice, osiedla, często w sezonie letnim skarżyło się, że to 

umundurowanie jakby z natury nie jest przeznaczone pod upały. Jak to dzisiaj 

wygląda? 

Komendant Straży Miejskiej w Łodzi p. Patryk Polit: Panie Przewodniczący, 

obecnie trwa proces wymiany naszych sortów mundurowych na nowe modele, z 

zastosowaniem nowszych technologii, które zapewniają dużo lepszy komfort, dużo 

lepszą wentylację – nie mniej, jest to proces i przewiduję jego zakończenie do końca 

przyszłego roku. Rozpoczęliśmy już tę wymianę, ale nie możemy sobie pozwolić na 

to, żeby te sorty mundurowe, które zostały zakupione przed rozpoczęciem procesu, 

uległy zniszczeniu. Proces ten więc następuje stopniowo – działamy w tym kierunku. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: czyli na bieżąco będzie 

następowała wymiana sortu mundurowego na nowy, ale ten nowy jest już 

dostosowany do potrzeb? 

Komendant Straży Miejskiej w Łodzi p. Patryk Polit: tak. I jest dostosowany 

do obowiązujących obecnie technologii. To już jest naprawdę poważne podniesienie 

komfortu pracy. 

 

 Wydział Budżetu  

Pytań nie zgłoszono.  

 

 Wydział ds. Zarządzania Projektami  

Pytań nie zgłoszono.  

 

 Wydział Dysponowania Mieniem  
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Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Panie Dyrektorze, kwota 

wydatków w projekcie budżetu Wydziału na 2025 rok, to jest 36 749 tys. zł – jak to 

się odnosi procentowo do budżetu uchwalonego na rok bieżący, po zmianach? 

P. o. dyrektora Wydziału Dysponowania Mieniem p. Adam Komorowski: ta 

kwota jest większa, bo to było poprzednio 30 597 tys. zł. Skąd ta różnica? Otóż jest 

taka sytuacja, że mamy te pozycje z nazwy takie same, ale ich historia jest różna, na 

przykład, jeżeli chodzi o roszczenia planistyczne, to one wynikają po prostu ze 

zgłoszonych roszczeń – w przyszłym roku planowane jest ich więcej niż w tym roku 

wydaliśmy. I druga taka pozycja, to jest wzrost wartości mienia… [zapis nieczytelny]. 

 

 Wydział Edukacji  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Panie Dyrektorze, chciałem 

dopytać o procentową zmianę tego całego budżetu, jeżeli chodzi o wydatki, czyli ile 

jest w projekcie budżetu na rok przyszły i jak się to odnosi do budżetu, który Pan ma 

obecnie? 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: Szanowni 

Państwo, jeżeli chodzi o projekt budżetu na rok przyszły, dla Wydziału Edukacji i 

jednostek oświatowych nadzorowanych przez Wydział, to ta kwota w zakresie 

wszystkich rodzajów wydatków wynosi 2 299 758 647 zł i w stosunku do budżetu 

uchwalonego, to jest wzrost o 29,88 %. Ale w budżecie uchwalonym nie były wtedy 

jeszcze ujęte podwyżki wynagrodzeń dla nauczycieli, w wysokości 30 %. Bardziej 

natomiast relatywne odniesienie się do budżetu po zmianach na koniec października 

br., to jest wzrost o 5,4 %, czyli taki wzrost o poziom inflacji. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: ja mam pytanie do Pana 

Dyrektora na temat tych kosztów, związanych z utrzymaniem boisk Orlik. 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: jeśli chodzi o te 

koszty związane z utrzymaniem boisk Orlik, to dzięki programowi Animator sportu, tej 

edycji, która miała miejsce w tym roku, nie musimy ponosić połowy kosztów 

wynagrodzeń animatorów sportu, ponieważ program zakłada pełne finansowanie w 

tym zakresie – mamy nadzieję, że w przyszłym roku będzie podobnie. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: Panie Dyrektorze, ja mam 

pytanie jeszcze o drobną dosyć rzecz – Wydział Edukacji zarządza tym ośrodkiem w 

Grotnikach, tak? 
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Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: Szkolne 

Schronisko Młodzieżowe. 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: i mam pytanie, czy Pan 

Dyrektor planuje wygospodarowanie środków na remont boiska na terenie tego 

obiektu. Wiem, że to jest dosyć popularny ośrodek, tak? Dużo dzieci wypoczywa tam 

podczas wakacji, natomiast słyszałem, że tam są takie potrzeby remontowe, bo to 

boisko wymaga pewnej modernizacji. Czy coś Pan Dyrektor planuje? 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: jeśli chodzi 

o funkcjonowanie tego obiektu w Grotnikach, to dyrektor Szkolnego Schroniska 

Młodzieżowego czerpie dochody z tej działalności w ramach rachunku wydzielonego 

dochodów i corocznie środki z tego tytułu też przeznacza właśnie na te prace 

remontowe. Jeśli chodzi o to, jaki zakres prac remontowych został przewidziany na 

przyszły rok, to nie mam takiej wiedzy, natomiast przekażę pani dyrektor sugestię 

Pana Przewodniczącego. Można natomiast powiedzieć, że przez ostatnie lata mocno 

ośrodek zyskał na swojej funkcjonalności i takim ogólnym wizerunku, m. in. zostało 

tam zrobione patio… 

Przewodniczący Komisji radny p. Tomasz Kacprzak: tak, ja wiem – on się bardzo 

dobrze rozwija, nie mam żadnych uwag. Pytanie jest natomiast, czy mamy 

zabezpieczone środki na remont. Dobrze, żeby pani dyrektor wypowiedziała się na 

temat potrzeby remontu tego boiska, natomiast ja widziałem zdjęcia i rozmawiałem z 

niektórymi osobami, a ponieważ zajmujemy się tymi boiskami, chcemy utrzymać to, 

co jest, żeby to było w dobrym stanie, to pytanie, czy nie udałoby się 

wygospodarować jakichś środków na to, żeby poprawić stan tego boiska, 

dostosować do sezonu letniego. Bo to jest, z tego, co słyszałem, naturalne boisko. 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: te wszystkie prace 

są realizowane w zakresie tego rachunku wydzielonego dochodów, którego 

dysponentem jest pani dyrektor – jeżeli będzie jakaś potrzeba interwencji w tym 

zakresie w ramach budżetu Miasta, to oczywiście będziemy się nad tym 

zastanawiać. Tutaj natomiast muszę pochwalić panią dyrektor za te działania, które 

realizuje, bo właśnie na bieżąco działa – być może to boisko jest przewidziane do 

remontu. 

Radny p. Mateusz Walasek: ja widzę taką pozycję w wydatkach majątkowych – 

Projekty edukacyjne dofinansowane ze środków zewnętrznych – wkład własny. I tak 

mnie trochę zastanawia, dlaczego to jest w wydatkach majątkowych, bo te projekty 
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raczej głównie kojarzą się z bieżącymi wydatkami – jakby Pan Dyrektor to mógł 

wyjaśnić. 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: tak, ale jeśli chodzi 

o te projekty finansowane ze środków zewnętrznych – wkład własny, to tutaj są 

środki, które są w związku z tymi projektami, dofinansowanymi w ramach tych 

nowych programów. I tutaj mogą być koszty związane z cross-financingiem. 

To są środki, stanowiące właśnie wkład własny w ramach projektów, które będą 

realizowane przez jednostki oświatowe – to jest zabezpieczenie na poczet tych 

wszystkich zawartych umów. 

Radny p. Mateusz Walasek: mnie tylko ciekawi to, że to jest w pozycji majątkowej – 

i skąd to się bierze… 

Skarbnik Miasta Łodzi p. Krzysztof Mączkowski: to jest i w części majątkowej i w 

części bieżącej… 

Radny p. Mateusz Walasek: to są jakieś zakupy? 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: to mogą być 

zakupy inwestycyjne powyżej 10 000 zł i takie pewne modernizacje projektów – mówi 

się, że są to adaptacje. 

Radny p. Mateusz Walasek: czyli my mamy takie projekty, które też będą się 

sprowadzały do modernizacji w szkołach. 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: zawsze staramy 

się, bo to jest… 

Radny p. Mateusz Walasek: jest planowane. Dobrze, dziękuję bardzo. 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: chciałem tylko 

dopowiedzieć, że zawsze w ramach tych projektów oprócz działań „miękkich” 

staramy się też, w ramach tego, na co pozwalają konkursy, zrealizować pewne 

działania takie właśnie „twarde,” majątkowe – żeby tę dźwignię finansową środków z 

Unii Europejskiej jak najlepiej wykorzystać. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: chciałam zapytać o taki wydatek – Utworzenie 

Branżowego Centrum Umiejętności dla Włókiennictwa i Tekstyliów. Czy to jest jakiś 

nowy projekt? Jaki ma być efekt tego projektu? 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: Branżowe 

Centrum Umiejętności, to jest to taka nowa kategoria, jeśli chodzi właśnie o 

szkolnictwo zawodowe. Realizujemy ten projekt, który zakłada modernizację oraz 

zakup wyposażenia i sprzętów – żeby można było realizować tam, we współpracy ze 
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Stowarzyszeniem Włókienników Polskich, które jest liderem tego projektu, właśnie 

kwestie związane z kształceniem zawodowym. Miejscem realizacji tego zadania, to 

jest Centrum Kształcenia Ustawicznego przy ul Żeromskiego. Na ten moment ma być 

właśnie podpisana umowa, która będzie zakładała ten najważniejszy etap z punktu 

widzenia uruchomienia tego Centrum, czyli dokonanie remontu jednego z budynków, 

w którym to Centrum będzie się znajdować. Jeśli chodzi o kwestie organizacyjne, to 

uruchomienie tego Centrum jest planowany na przyszły rok szkolny. I tutaj, tak 

naprawdę, ten projekt jest realizowany we współpracy z liderem – i my tutaj mamy 

też swoje wydatki, związane w dużej większości z remontem i zakupem tego sprzętu, 

niezbędnego wyposażenia. Ta kwota, łącznie z podatkiem VAT, to jest 9 864 402 zł. 

Jeśli chodzi o wkład własny Miasta, to te środki są związane właśnie z podatkiem 

VAT. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: a zadanie – Zawód na medal – można się 

dowiedzieć coś o tym projekcie? 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: Szanowni 

Państwo, mamy 30 projektów, realizowanych w ramach obecnej perspektywy unijnej 

i większość z nich dotyczy właśnie kształcenia zawodowego, w ramach tego 

konkursu. Jeśli chodzi o ten projekt, to w chwili obecnej nie mam szczegółowych 

danych, która jednostka go realizuje – przekażę je Przewodniczącemu Komisji. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: generalnie, te wszystkie nowe wydarzenia – jest 

jeszcze taki projekt, jak Stopklatka – czyli ja widzę, że Państwo podejmują różne 

działania, związane z aktywizacją zawodową. I tutaj, jakby Pan Dyrektor nam 

powiedział, co jest jakby motywacją do tworzenia tego typu działań – czy to jest 

odpowiedź na rynek, czy to jest odpowiedź na podwyższenie kwalifikacji? Bo z tych 

nazw niewiele wynika. 

Radny p. Mateusz Walasek: jeśli mógłbym coś zasugerować, to jeśli chodzi o ten 

Zawód na medal – tam w tym opisie jest napisane, jakie są to zawody: technik 

tekstronik, technik projektant tekstyliów oraz technik fotografii i multimediów. 

Zastępca dyrektora Wydziału Edukacji p. Radosław Gwadera: tak, jeśli chodzi o 

taki ogólny zarys, to w książce budżetowej oczywiście ten opis jest. Jeżeli chodzi o te 

projekty zawodowe, dofinansowane ze środków europejskich, to są to Fundusze 

Europejskie dla Łódzkiego. Tutaj jest kwestia właśnie promowania szkolnictwa 

zawodowego, tworzenia nowych zawodów, które są odpowiedzią na potrzeby rynku 

pracy. I nasze placówki kształcenia zawodowego w takie inicjatywy wchodzą. Na ten 
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moment jednostki edukacyjne będą realizowały w ramach kształcenia zawodowego 

17 takich projektów, które w przyszłym roku będą miały budżet w wysokości 

14 940 566 zł. Jeśli chodzi o te projekty, to wydatki są m. in. związane z tymi 

kwestiami infrastrukturalnymi, przygotowaniem sal do prowadzenia zajęć, zakupu 

pomocy dydaktycznych i odpowiedniego wyposażenia. Tutaj wchodzą w grę również 

kwestie wynagrodzeń nauczycieli oraz realizacja innych przedsięwzięć, które zostały 

określone w poszczególnych projektach. Tak że to wszystko ma służyć temu, żeby 

nasze kształcenie zawodowe było atrakcyjne, żeby nasza młodzież wybierała szkoły 

zawodowe i żeby młodzi ludzie mogli się kształcić w zawodach, które są obecnie 

pożądane na rynku pracy. 

 

 Wydział Finansowy  

Pytań nie zgłoszono.  

 

 Wydział Gospodarki Komunalnej 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: Pani Dyrektor, Wydział 

dysponuje w projekcie budżetu znaczącą kwotą przeznaczoną na wydatki w 2025 r. – 

421 718 tys. zł. Jak to się kształtuje procentowo w stosunku do obecnego budżetu, 

po zmianach? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: Panie 

Przewodniczący, to jest kwota, o której właściwie dwa czynniki świadczą, tj. wydatki 

związane z utrzymaniem czystości na drogach i innych terenach gminnych – to jest 

kwota zbliżona – oraz zagospodarowanie i odbieranie odpadów. I tutaj, na ten dzień 

mogę powiedzieć, że przesunęliśmy tylko płatność, bo Pan dobrze wie, iż śmieci są 

rozliczane jakby za cały rok – i kończy się ten rok ostatnimi fakturami. W tej chwili 

zwiększyliśmy, dlatego że firmy się opóźniły z przedstawieniem nam faktur – a my te 

faktury będziemy musieli opłacić w przyszłym roku. A do tego, jesteśmy w tej chwili w 

procesie przetargowym, więc do końca tego roku rozstrzygniemy przetargi na 

odbieranie i zagospodarowanie odpadów, więc podnieśliśmy sobie tyle, ile potrzeba 

do zapłacenia faktur za 2024 r. Ale tak jak mówię – to są pieniądze, które są… 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: w ubiegłym roku też Pani 

Dyrektor płaciła faktury za ostatnie miesiące wcześniejszego roku? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: tak, tylko my 

inaczej przetargi mieliśmy – bo jak jest przetarg, kończy się, z rokiem, to mam 10 – 
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11 płatności. W tej chwili miałam sytuację taką, że przetarg skończyliśmy w 

pierwszym półroczu, czyli musiałam zapłacić wszystko za pierwsze półrocze, a 

zrobiłam przesunięcie, bo mogłam zrobić uzupełnienie, bo nie podniosły mi się stawki 

opłat firmy – na następne pół roku. I nie mogę już dalej przesunąć – i dlatego to mi 

wchodzi. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: czyli ile teraz, po zmianach, 

ten budżet wynosi? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: ten tegoroczny 

budżet, jeżeli chodzi o wydatki bieżące, wynosi 400 631 tys. zł. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ten przetarg, który Pani 

Dyrektor organizuje – kiedy będzie rozstrzygnięcie? Na jaki okres? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: rozstrzygnięcie 

będzie pod koniec roku – będzie okres półtorej roku. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: te same firmy będą brały 

udział? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: jeśli chodzi 

o zagospodarowanie odpadów, to te same firmy, ale się wymieszały wolumenami, bo 

tam jest około 10 wolumenów – inaczej są zrobione odpady bio i inaczej odpady 

zmieszane, nie mówię już o tym, co idzie do MPO, czyli surowce wtórne. Jeśli chodzi 

natomiast o odbieranie odpadów, to zainteresowanie jest tych samych firm, tak że 

myślę, że skończymy na tych samych firmach, tylko nie wiem, czy w tych samych 

dzielnicach. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: poprosimy o informację… 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: na pewno tę 

informację przedstawię. Mam nadzieję, że nie będzie podwyżki, chociaż trochę 

byłabym zdziwiona. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: jeśli nie byłoby podwyżki? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: tak. Chociaż my 

trzymamy tę kwotę od 2022 r. – i może ją utrzymamy. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: ale to była wysoka kwota. 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: to nie była wysoka 

kwota – 9,40 zł za 1 m3 zużytej wody, to nie jest duża kwota, zważywszy na to, że 

wszystkie miasta do tej pory mają ponad 11 zł. To jest duża różnica. 
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Mamy nadzieję, że jak już powstanie nowa instalacja, to będziemy mieli już dużo 

mniejsze te opłaty.  

Wiceprzewodniczący Komisji p. Radosław Marzec: tylko kiedy to będzie? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: przetargi mamy 

otwarte – zobaczymy. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: Pani Dyrektor, mam pytanie o taką pozycję – 

Pozostałe wydatki związane z ochroną środowiska. Wie Pani, że mnie od lat dręczy 

kwestia braku kanalizacji na terenie Łodzi, w wielu obszarach – męczy mnie to, że 

mimo dyrektyw unijnych z poprzedniego wieku, mamy ciągle problem związany z 

brakiem kanalizacji. Ja widzę, że Pani Dyrektor ma w projekcie budżetu zapisaną 

kwotę 5 mln zł, związaną z ochroną środowiska – traktuję budowę infrastruktury 

kanalizacyjnej jako… 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: to nie są – to są 

pieniądze, które płacimy Wodom Polskim za odprowadzenie wód deszczowych do 

rzek. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: a proszę mi powiedzieć, bo tu jest taka pozycja – 

Programy, prace studialne i przygotowawcze w zakresie infrastruktury wodno – 

kanalizacyjnej. A gdzie są te kwoty, wynikające z tego, żebyśmy dokończyli, jako 

Miasto, prace nad kanalizacją w całej Łodzi? Gdzie można znaleźć informację, ile 

Miasto przeznacza na dokończenie budowy infrastruktury kanalizacyjnej? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: Pani Radna, Miasto 

nie buduje już kanalizacji. Jeżeli już mówimy o jakiejkolwiek kanalizacji, to jest to 

kanalizacja deszczowa w ramach jakiegoś projektu, czy odwodnienia Miasta. 

Kanalizację sanitarną natomiast buduje Spółka ZWiK i ona ma zaplanowane 

inwestycje w tym zakresie. I to, co robiliśmy i co było zawsze przedstawiane podczas 

posiedzeń Komisji Gospodarki Mieszkaniowej i Komunalnej, jak zażyczyła sobie 

Rada Osiedla Łagiewniki, to Spółka dalej to wykonuje. Spółka ta znajduje się teraz 

na etapie tej drugiej części i z tego, co wiem, to oni to kontynuują – nie przerwali tych 

prac. Oni mają podane priorytety i te priorytety nadal ciągną. 

Radna p. Izabela Kaczmarska: czyli należałoby napisać interpelację do Prezydent 

Miasta, żeby dowiedzieć się, jak to się ma na poziomie całej Łodzi, tak? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: myślę, że na sesji 

Rady Miejskiej w dniu 18 grudnia br. procedowana będzie uchwała, przedstawiająca 

wieloletni plan rozwoju urządzeń kanalizacyjnych i urządzeń wodociągowych – i to 
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jest dokument przygotowany przez ZWiK. I będzie się też można przedstawiciela 

ZWiK-u wówczas zapytać o te kwestie. 

Wiceprzewodniczący Komisji p. Robert Pawlak: ja mam pytanie dotyczące pozycji 

– Utrzymanie obiektów oraz infrastruktury na terenach niezabudowanych. Czy my w 

tym zadaniu mamy duże zmniejszenie? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: nie, jest nawet 

zwiększenie. Bo kiedyś mieliśmy na ten cel zapisaną kwotę 3 000 090 zł, a teraz 

mamy 3 600 090 zł. 

Radny p. Mateusz Walasek: ja mam podobne pytanie, odnośnie zadań 

majątkowych – Poprawa infrastruktury na terenach niezabudowanych – co to jest? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: to zadanie dotyczy 

budowy chodników – nieraz jest tak, że musimy wykonać, ze względu na 

odszkodowania, kawałek chodnika. Mamy wytypowane takie chodniki i nieraz z tych 

środków, ponieważ jest to zadanie majątkowe, realizujemy to zadanie. 

Radny p. Mateusz Walasek: ale ten przymus budowy tego chodnika z czego 

wynika? 

Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej p. Ewa Jasińska: to jest u nas 

tzw. zadanie uniwersalne – to nie jest tylko budowa chodnika, bo to mogą być inne 

prace. Ale nie są to bieżące kwestie, tylko są to rzeczy wyjątkowe. 

 

 Wydział Informatyki  

Pytań nie zgłoszono.  

 

 Wydział Księgowości  

Pytań nie zgłoszono.  

 

Ad. pkt. 3. Sprawy wniesione i wolne wnioski. 

Spraw różnych i wolnych wniosków nie zgłoszono.  

 

Przewodniczący Komisji p. Tomasz Kacprzak podziękował za udział w obradach i 

zamknął posiedzenie Komisji.  

 

Protokół sporządził 

sekretarz Komisji      


